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BRMG-KSiB-II.0012.2.2014 
 

PROTOKÓŁ NR 47–02/2014 
 

z posiedzenia Komisji Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, które odbyło się  
w dniu 24 lutego 2014 roku, a rozpoczęło się o godz. 15.45, w sali nr 208 w 
Nowym Ratuszu przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 

Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załączniki nr 1 i nr 2 
do protokołu. 
 

Na stan sześciu (6) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło sześć osób (6), 
czyli było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji.  
 

Posiedzeniu przewodniczył Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji 
Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska. 
 

Po stwierdzeniu quorum, otworzył 47 posiedzenie Komisji, powitał zebranych i 
poinformował, że porządek obrad został drogą elektroniczną wysłany do radnych w 
terminie regulaminowym - porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Godz. 15:45 
 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającą 
uchwałę sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Miasta Gdańska na lata 2014 – 2040 – druk nr 1173.   
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały 
w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2014 rok – druk nr 
1174.  
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
Godz. 16:00 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
uchwalenia Bazy Priorytetów Inwestycyjnych Miasta Gdańska – druk nr 
1161.  
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

4. Strategia Inwestycji w rejonie Motławy. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska – Wydział Programów 
Rozwojowych 
 

Godz. 16:15 

5. Przedstawienie umowy w sprawie Zintegrowanych Inwestycji 
Terytorialnych. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska – Wydział Programów 
Rozwojowych, Wydział Polityki Gospodarczej 

 

Godz. 16:30 

6. Omówienie „szkicu dokumentu” Strategii Rozwoju Miasta Gdańska 2030 
Plus.   
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska – Wydział Polityki 
Gospodarczej 

 

Godz. 16:40 

7. Plan zrównoważonego rozwoju publicznego transportu zbiorowego dla 
Miasta Gdańska na lata 2014-2030. 
Referują: Pan Maciej Lisicki - Wiceprezydent Miasta Gdańska, Przedstawiciele 
Zarządu Transportu Miejskiego  
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Godz. 17:00 

8. Spotkanie z przedstawicielami Gdańskiego Klubu Biznesu.  
Referują: Zaproszeni goście. 
 

9. Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Wpłynęły do Komisji do zaopiniowania cztery projektu uchwał: 
 

• w sprawie uchwalenia „Planu zrównoważonego rozwoju publicznego 
transportu zbiorowego dla Miasta Gdańska na lata 2014 – 2030”  – 
druk nr 1175.  

 
• w sprawie wyboru metody ustalania opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi oraz ustalenia stawki tej opłaty dla 
nieruchomości, na których zamieszkują mieszkańcy – druk nr 1176. 

 
• zmieniającej uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia 

wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi składanej przez właścicieli nieruchomości położonych 
na terenie Gminy Miasta Gdańska oraz warunków i trybu składania 
deklaracji za pomocą środków komunikacji elektronicznej – druk nr 
1177. 

 
• zmieniającej uchwałę w sprawie szczegółowych zasad, sposobu i 

trybu umarzania, odraczania lub rozkładania na raty spłaty należności 
pieniężnych mających charakter cywilnoprawny, przypadających 
Gminie Miasta Gdańska i jednostkom podległym, warunków 
dopuszczalności pomocy publicznej w przypadkach, w których ulga 
stanowić będzie pomoc publiczną oraz wskazania organów lub osób 
uprawnionych do udzielania ulg – druk nr 1178. 

 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
zaproponował, aby powyższe projekty uchwał były omawiane jako pkt 7, 1, 2, 3 a 
następnie poddał pod głosowanie przyjęcie przedstawionego porządku 
posiedzenia wraz z zaproponowanymi zmianami czyli wprowadzeniem pod obrady 
projektów uchwał zawartych w drukach nr 1175, 1176, 1177, 1178. 
 

Komisja porządek wraz ze zmianami przyjęła i przegłosowała 
jednogłośnie - 4 głosami za. 
 

PUNKT – 1 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyboru 
metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz 
ustalenia stawki tej opłaty dla nieruchomości, na których zamieszkują 
mieszkańcy – druk nr 1176. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
lutego 2014 r. - BRMG-S.0006.49.2014). 
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Pan Dimitris T. Skuras – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej w imieniu 
wnioskodawcy zreferował projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak 
głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1176. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Pana Dimitrisa T. Skurasa – Dyrektora Wydziału 
Gospodarki Komunalnej, w wyniku przeprowadzonego głosowania,  jednogłośnie 4 
głosami za, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały, zawarty w druku nr 1176 – 
bez poprawek. (Opinia nr 47-02/353-08/2014). 

 
PUNKT – 2 

 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia 
wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi 
składanej przez właścicieli nieruchomości położonych na terenie Gminy Miasta 
Gdańska oraz warunków i trybu składania deklaracji za pomocą środków 
komunikacji elektronicznej – druk nr 1177.  
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
lutego 2014 r. - BRMG-S.0006.50.2014). 
 

Pan Dimitris T. Skuras – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej w imieniu 
wnioskodawcy zreferował projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały i przystąpiono do dyskusji. 
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Chciałam zapytać, czy rzeczywiście zgodnie z obietnicą są jakieś uproszczenia w 
tych drukach. Wiemy, że nie tylko mieszkańcom, ale państwu również sprawiały 
problemy te skomplikowane druki. Czy udało się coś uprościć?  
 
Pan Dimitris T. Skuras – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej  
Szanowni państwo radni, oczywiście deklaracje zostały zweryfikowane, tak jak pani 
kierownik mówi, poprzez praktykę. Natomiast rewolucji tu nie ma. Zasadniczą 
częścią, która została jakby jeszcze raz przepisana jest część B dotycząca powodu 
złożenia deklaracji, bo to rodziło pewne trudności w prawidłowym wypełnianiu tych 
deklaracji i uporządkowaliśmy sprawę dotyczącą oznaczenia nieruchomości czyli 
część D co do określenia podmiotu składającego deklarację. Natomiast również 
korekcie uległy objaśnienia na samym końcu, ale zasadniczych zmian nie ma w tej 
deklaracji, a ponieważ jest to deklaracja, która występuje w obrocie skarbowym 
ona musi mieć pełne cechy w dalszym ewentualnie postępowaniu windykacyjnym w 
sprawach skarbowych, więc ona zasadniczo nie mogła ulec zmianie. My wiemy, że 
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są miasta w Polsce, które mają bardzo proste deklaracje, przy czym w naszym 
odczuciu one nie dają później rękojmi prawidłowego trybu windykacji skarbowej.   
 

Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji, Przewodniczący Komisji poddał pod 
głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały 
zawartego w druku nr 1177. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Pana Dimitrisa T. Skurasa – Dyrektora Wydziału 
Gospodarki Komunalnej, w wyniku przeprowadzonego głosowania,  jednogłośnie 4 
głosami za, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały, zawarty w druku nr 1177 – 
bez poprawek (Opinia nr 47-02/354-09/2014). 

 
PUNKT – 3 

 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie szczegółowych zasad, sposobu i trybu umarzania, odraczania lub 
rozkładania na raty spłaty należności pieniężnych mających charakter 
cywilnoprawny, przypadających Gminie Miasta Gdańska i jednostkom 
podległym, warunków dopuszczalności pomocy publicznej w przypadkach, w 
których ulga stanowić będzie pomoc publiczną oraz wskazania organów lub osób 
uprawnionych do udzielania ulg – druk nr 1178. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
lutego 2014 r. - BRMG-S.0006.51.2014). 
 

Pani Emilia Kosińska – p.o. Zastępcy Dyrektora Wydziału Finansowego w 
imieniu wnioskodawcy zreferowała projekt uchwały. 
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak 
głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1178. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 

Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Panią Emilię Kosińską – p.o. Zastępcy Dyrektora 
Wydziału Finansowego, w wyniku przeprowadzonego głosowania,  jednogłośnie 4 
głosami za, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały, zawarty w druku nr 1178 – 
bez poprawek. (Opinia nr 47-02/355-10/2014). 
 

PUNKT – 4 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na 
lata 2014 – 2040 – druk nr 1173.  
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
lutego 2014 r. - BRMG-S.0006.46.2014) 
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Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska zreferowała przedmiotowy 
projekt uchwały.  
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie przystąpiono do 
dyskusji. 
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Widziałam, że nastąpiło zmniejszenie wartości projektu rewitalizacja Dolnego 
Wrzeszcza o prawie 5 mln. Jestem ciekawa z czym to jest związane?  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Nie ma zmniejszenia środków po stronie wydatkowej na rewitalizację. To może 
dotyczy zmniejszenia dotacji z Unii.  
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Rewitalizacja Wrzeszcza jest realizowana właściwie od 2 lat. Koszt projektu cały 
czas był utrzymywany tak jak wynikało z kosztorysu z wartości umowy o 
dofinansowanie, ponieważ przetarg odbył się w zeszłym roku nie korygowaliśmy 
wartości projektu po przetargu i w tej chwili zmniejszenie polega na tym, że nie 
odtwarzamy środków, które i tak są oszczędnością po przetargu. To jest w ramach 
układu drogowego. To jest jedyna korekta, czyli nie zmniejszamy kwoty 
przeznaczonej na projekt tylko nie odtwarzamy niewydatkowanych środków z 
zeszłego roku, które stanowiły i tak wartość po przetargu. W tym roku i tak zadanie 
się skończy i jest w pełni zabezpieczone finansowanie.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Wszystko to co zostało zaplanowane zostanie zrealizowane?  
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Tak.  
 
Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji, Przewodniczący Komisji poddawał pod 
głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały zawartej w 
druku nr 1173. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 

Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Panią Teresę Blacharską – Skarbnik Miasta Gdańska, 
w wyniku przeprowadzonego głosowania,  jednogłośnie 5 głosami za, pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały, zawarty w druku nr 1173 – bez poprawek. (Opinia 
nr 47-02/356-11/2014). 
 

PUNKT – 5 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2014 rok – druk nr 1174. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
lutego 2014 r. - BRMG-S.0006.47.2014). 
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Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska zreferowała przedmiotowy 
projekt uchwały.   
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie przystąpiono do 
dyskusji. 
 
Pan Andrzej Witkiewicz – Przewodniczący Zarządu Rady Osiedla Strzyża 
Chciałem do poruszonej sprawy chodnika przy Szymanowskiego dopytać, bo 
bardziej WPR niż pani Skarbnik będzie mogła powiedzieć, czy to jest chodnik po 
obu stronach, na całości? Na jakim etapie tej ulicy ma być wymieniany ten chodnik, 
bo tam nie zauważyliśmy tego, czy kwota pochodzi z darowizny, która kiedyś była, 
z tego co kojarzę, w mniejszej kwocie, więc się zastanawiam, czy były jakieś 
kolejne darowizny czy to po prostu jakaś waloryzacja tej darowizny czy to po 
prostu jest cała ta kwota i który to będzie fragment?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Kwota pochodzi z darowizny i to jest 260 tys. zł. Natomiast co do zakresu 
niezmienne, czyli nie wprowadzaliśmy tutaj żadnych zmian jeśli chodzi o dokładny 
zakres tej przebudowy także nic tu się nie zmieniło. Po prostu w tej chwili, 
ponieważ wprowadzamy te środki i możemy dalej realizować przedsięwzięcie.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Ja bym bardzo prosił, jest pytanie o szczegóły, to bardzo bym prosił o przesłanie do 
Komisji informacji na temat szczegółów z zakresu rzeczowego tego 
przedsięwzięcia. Proszę przesłać do wiadomości panu Przewodniczącemu.  
 
Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji, Przewodniczący Komisji poddawał pod 
głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały zawartej w 
druku nr 1174. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 

Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Panią Teresę Blacharską – Skarbnik Miasta Gdańska, 
w wyniku przeprowadzonego głosowania,  5 głosami za, przy 0 głosach przeciwnych 
i 1 głosie wstrzymującym się, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały, zawarty 
w druku nr 1174 – bez poprawek. (Opinia nr 47-02/357-12/2014). 
 

PUNKT – 6 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie uchwalenia 
Bazy Priorytetów Inwestycyjnych Miasta Gdańska – druk nr 1161.  
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
lutego 2014 r. - BRMG-S.0006.34.2014) 
 

Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
zreferowała w imieniu wnioskodawcy przedmiotowy projekt uchwały.  
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Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie przystąpiono do 
dyskusji. 
 
Pan Andrzej Witkiewicz – Przewodniczący Zarządu Rady Osiedla Strzyża 
Dopytam panią dyrektor czy udało się poprawić te Strzyże, które nie były na 
Strzyży? Tamte zbiorniki, o których mówiłem, że one nie znajdowały się na Strzyży 
aczkolwiek w dzielnicy była wpisana Strzyża?  
 
Pani Izabela Kuś – Zastępca Dyrektora Wydziału Programów Rozwojowych 
Nie przygotowaliśmy oficjalnie dokumentu Autopoprawki. Rozumiem, że bardzo 
panu radnemu zależy na tym. Strzyża przypisana dlatego, że zadania mają związek 
z terenem jaki będzie odwodniony. Rozumiem, że chodzi o precyzyjną lokalizację 
sieci, które na Strzyży nie leżą? Na pewno na podstawie BPI nie będzie zwiększane 
terytorium dzielnicy.  
 
Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji, Przewodniczący Komisji poddawał pod 
głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały zawartej w 
druku nr 1161. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 

Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Panią Izabelę Kuś – Zastępcę Dyrektora Wydziału 
Programów Rozwojowych, w wyniku przeprowadzonego głosowania,  5 głosami za, 
przy 0 głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się, pozytywnie zaopiniowała 
projekt uchwały, zawarty w druku nr 1161. (Opinia nr 47-02/358-13/2014). 
 

PUNKT – 7 
 
Strategia Inwestycji w rejonie Motławy. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
To jest dla mnie nowa rzecz, o której usłyszałem na posiedzeniu Ławy Morskiej. 
Pan dyrektor Marcin Dawidowski prezentował tam te założenia. Chciałbym, żeby 
państwo też o nich usłyszeli, bo pewnie one za jakiś czas będą się pojawiały np. 
w Bazie Projektów Inwestycyjnych, więc wydaje mi się, że skoro coś takiego jak 
strategia powstaje to nasza komisja powinna również o tym usłyszeć. Bardzo 
proszę o zwięzłe przedstawienie.  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Szanowni państwo w telegraficznym skrócie, przede wszystkim postanowiliśmy 
dopracować się Master Planu dla obszaru Motławy. Master Planu, czyli takiego 
dokumentu, który będzie wyznaczał pewną politykę działania dla tego obszaru, ale 
zbierał też działania, inwestycje, projekty, które się w tym obszarze dzieją, a 
przede wszystkim trudność tu polega na tym, że jest bardzo wielu gestorów, 
bardzo wiele podmiotów, które działają w tym obszarze. Nie wszystkie są miejskie, 
nie wszystkie nawet są publiczne, dlatego wymagany był taki dokument. W związku 
z tym poczyniliśmy założenia do tego obszaru i w tej prezentacji (stanowi 
załącznik nr 4 do protokołu) przede wszystkim chciałem bardzo krótko i zwięźle 
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pokazać założenia, które towarzyszą i które będą podstawą do dokumentu, który 
będzie dopiero w tej chwili wypracowywany. On ma co do zasady być takim 
pewnym łącznikiem ze Strategią Rozwoju Miasta. Oczywiście ma zbierać wszystkie 
dokumenty, które zostały do tej pory zostały „popełnione” w tym zakresie. One są 
od bardzo historycznych do bieżących. Tutaj pokrótce mówiąc jest obszar, który 
nas interesuje i przede wszystkim pokazane w kontekście takim, że na niebiesko 
mamy zaznaczone te inwestycje, które są w trakcie realizacji bądź zostały 
zrealizowane. To są zarówno nabrzeża północnego cypla Wyspy Spichrzów, 
nabrzeża Ołowianki, to są przystanki tramwaju wodnego, zrealizowany przystanek 
jest przystanią kajakową przy Żabim Kruku, przystanek przy Targu Rybnym, 
przystań z przystankiem przy Siennej Grobli, przystanek Wiosny Ludów oraz 
inwestycje, które są projektowane to Zieleniec przy Targu Rybnym i nabrzeże, 
które jest przy Siennej Grobli i zadania planowane, o których trochę słyszymy, o 
których nasza wiedza funkcjonuje w kategorii planów, zamiarów i tutaj wśród nich 
jest, idąc w dół, przekop Motławy, czyli plan miejscowy, zmiana planu 
miejscowego, która się od dłuższego czasu dzieje. Tutaj są jeszcze ustalenia z PKP, 
ale są też takie ciekawe rozwiązania jak wniosek inwestora o most Szopy tzw., 
zwany Mostem Powroźniczym, którego dzisiaj nie ma. Są po nim tylko wystające z 
wody fragmenty podpór. Jest wniosek inwestora, który chciałby na przykład 
zbudować taki most, posadowić na nim punkt – restaurację, czy tego typu obiekt i 
pyta nas o parametry, warunki. My już dzisiaj mówimy – na pewno otwierany, bo 
chcemy, mając na myśli strategię otwierania mostów poszerzenia tego obszaru 
dostępu od strony wody. Na pewno most Stągiewny wprowadzić jako most, który 
będzie podnoszony, w związku z tym otwiera nam się tu bardzo ładnie kolejny 
obszar, z którego moglibyśmy korzystać jeśli chodzi o poszerzenie Mariny i 
korzystanie z tego akwenu. Tutaj też jest oczywiście kanał Na Stępce, potencjalne 
plany rozbudowy Mariny, Nowa Wałowa z przeprawą i kolejny etap Nowej Wałowej 
i opływ Motławy, który też jest w koncepcjach i też zastanawiamy się jak ten 
obszar rozwinąć. Pokrótce, żeby nie zajmować państwu zbyt wiele czasu ten temat 
przybliżę. Zostały zalecone zalecenia ogólne do tych dokumentów. Te zalecenia są 
przygotowane jako ustalenia, które trafiły do nas przy omawianiu pozycji z 
reprezentantami praktycznie wszystkich instytucji, które mają coś do powiedzenia, 
bądź działają w tym obszarze. Zalecenia nawigacyjne, które mówią o tym, w jaki 
sposób byśmy chcieli z tej wody korzystać. Opływ Motławy jako bardzo atrakcyjny 
teren, z którego koniecznie byśmy chcieli w określony sposób korzystać teren pod 
opieką konserwatora, ale też teren bardzo atrakcyjny turystycznie, spacerowo tu 
właśnie pokazany. Nasz przystanie, które w koncepcjach analizowano już wiele lat 
temu. Połączenie Starej i Nowej Motławy, o którym mówiłem jako przekop. 
Udrożnienie Nowej Motławy czyli wspomniany przed chwilą Most Stągiewny, Most 
Szopy, Kanał Na Stępce jako potencjalna możliwość rozwoju Mariny i 
podsumowaliśmy to w pewnych priorytetach, które teraz chcemy do tego 
dokumentu wprowadzić. Ożywienie Rejonu Opływu Motławy, udrożnienie kanału 
wzdłuż ul. Toruńskiej. Zanim dojdzie do przekopu można już dzisiaj udrożnić 
pewne połączenie dużo mniejsze, które mogłoby funkcjonować. Rozszerzanie 
Mariny Szafarnia w jedną lub w drugą stronę i wreszcie przebudowa Mostu 
Stągiewnego tu w ramach celu publicznego zadania Zagospodarowania Północnego 
Cypla Wyspy Spichrzów, rozwijanie miejsc cumowniczych. Bardzo ważny temat 
pojawił się stacji paliw, która determinuje rozwój tego obszaru, a dzisiaj jest 
kojarzona jako ta ruchoma stacja, która jest po drugiej stronie Ołowianki i wzdłuż 
Długiego Pobrzeża. Pokrótce mówić nasz plan działania zmierza do tego, że w tej 
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chwili będziemy z tych wytycznych tworzyć dokument, który to dokument będzie 
powstawał pod okiem tych wszystkich instytucji, które współdziałały przy 
tworzeniu tych założeń i które będzie dla nas tym takim Master Planem dla tego 
obszaru, dokumentem, który pozwoli nam sięgać po środki zewnętrzne, unijne, 
który pokaże jak rozwinąć dalej ten obszar.     
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Jaką formę ten dokument ma przybrać?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Myśleliśmy o takim studium możliwości i o pewnym takim opracowaniu, które 
byłoby dla nas zbiorem wszystkich wytycznych, byłoby nawiązaniem do Strategii, 
bo musi nawiązywać do Strategii, ale zbiera te działania, wyznacza pewien 
kierunek działań z tym obszarem specyficznym, bo jest tu wielu gestorów, wielu 
zarządzających, tu Urząd Morski, tu RZGW, tereny, co do których nie do końca jest 
uregulowane zarządzanie nimi, także jest to bardzo specyficzny obszar.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Czy ten dokument miałby być przyjęty przez Radę Miasta Gdańska?   
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Jeszcze tak precyzyjnie nie analizowaliśmy jego przyszłej formuły. Być może 
powinien mieć rangę typu Strategiczny Program Transportowy dla Gdańska 
Południe, czy STeR dla rowerów i wówczas powinien mieć taki charakter, a może 
wystarczy jeśli będzie pewnym zbiorem wytycznych dotyczących tego obszaru.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Kiedy może się to rozstrzygnąć? Kiedy będziecie znali odpowiedź na to pytanie?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
W tej chwili mamy ten materiał, który państwu prezentowałem, jest wysłany do 
ostatecznej weryfikacji i w ciągu miesiąca powinniśmy się w tym zespole spotkać i 
m. in. też i o tym rozstrzygnąć.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Bardzo poprosimy o informację. Jeśli ten dokument miałby przybrać formę uchwały 
to tym bardziej będziemy zainteresowani, ale jeżeli to ma być podstawa do 
ubiegania się przez nas o jakieś środki to też chcielibyśmy znać ten dokument w 
jego ostatecznej formie.   
 

Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Jeżeli będziemy rozwijać prace nad tym dokumentem to z chęcią byśmy nawet, 
jeśli państwo uznają za taką konieczność, reprezentanta Komisji do naszego 
zespołu zaprosili. On jest wieloosobowy, bo szereg instytucji swój zakres ma 
wyznaczony, ale z chęciom włączymy.   
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Poprosimy o informacje.  
 

Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Dobrze, czyli tylko informacje.  
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Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Czy członkowie Komisji mają pytania?  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
Harmonogram prac.  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Harmonogram prac dzisiaj jest wyznaczony w sposób następujący: w ciągu miesiąca 
mniej więcej doprecyzowany zostanie ten materiał i potwierdzony przez 
uczestników. W tym samym czasie mój wydział przygotowuje harmonogram 
związany już z realizacją, czyli środki finansowe, harmonogram ile czasu 
potrzebujemy na dane dzieło, kiedy go zamówimy. Chcielibyśmy, żeby wszystko w 
tym roku się zadziało, bo to dla nas też jest ważny rok, w którym dobrze by było 
mieć już na finale taki dokument. Także zakładamy, żeby to w tym roku wszystko 
przygotujemy jeśli chodzi o ten dokument oczywiście.     
 

PUNKT – 8 
 
Przedstawienie umowy w sprawie Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Poprosimy o informacje na temat Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych, 
porozumienie. Proszę nam powiedzieć co zostało zawarte już jako porozumienie w 
minionym czasie, tydzień temu, a co jeszcze jest do uzgodnienia. Co możemy na 
tym wspólnie uzyskać?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Przed nami jeszcze trochę pracy nad tym.  
Dyrektor przedstawił w tym temacie prezentację, która stanowi załącznik nr 5 do 
protokołu. 
14 lutego podpisano porozumienie. Ono ma obowiązywać w dosyć długiej 
perspektywie, bo do końca roku 2025. Jeszcze z możliwością przedłużania. 
Natomiast to porozumienie zostało zawarte 14 lutego. Jest to dokument, który, 
ostatecznie stanęło na tym, że zawarły te porozumienie gminy i powiaty 
zlokalizowane w obszarze metropolitalnym Trójmiasta, 36 podmiotów, ale też 
mamy obserwatorów do tego, czyli m. in. GOM, samorządy, które są zlokalizowane 
poza obszarem. To jest mapa, która pokazuje obszar metropolitalny Trójmiasta. 
Rdzeń metropolii czyli trzy miasta Trójmiasta i obszar, który w planie 
zagospodarowania przestrzennego województwa pomorskiego jest pokazany jako 
obszar metropolitalny. Te dodatkowe obszary to są subregiony związane z 
większymi miastami naszego województwa. Jeśli chodzi o samo porozumienie to 
jest dokument i instytucja, która jest nam wszystkim potrzebna, żeby skorzystać z 
zasadniczego, dodatkowego źródła finansowania, którym jest, bardzo warto 
podkreślać słowo dodatkowe, dlatego, że chodzi o to, że w tej strukturze 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych chodzi o, poniekąd, wymuszenie w całym 
kraju na wszystkich samorządach dodatkowej współpracy partnerskiej. Czyli można 
powiedzieć, że niezależnie od tego, że w każdym województwie będą Regionalne 
Programy Operacyjne to jeszcze przygotowano ekstra pulę, która premiuje związki, 
które polegają właśnie na takich Zintegrowanych Inwestycjach Terytorialnych. 
Tutaj jest kilka bardzo ważnych sformułowań. Porozumienie ZIT to jest to co 
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zostało podpisane. Takie porozumienie polega na tym, że następnym krokiem jest 
przygotowanie strategii tego obszaru.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Proszę nam powiedzieć od razu do kiedy ta strategia ZIT ma powstać?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Do czerwca tego roku. Zaraz do tego dojdziemy. Tutaj też ważne jeszcze. Pojawili 
się partnerzy związku ZIT, którym jest sektor nauki, sektor pozarządowy i sektor 
gospodarczy. Każdy z tych sektorów do Rady Związku ZIT, bo jest jeszcze jedno 
takie ciało, oprócz tych reprezentantów gmin i powiatów GOM-u wchodzi po 
jednym przedstawicielu partnerów, czyli z nauki, spoza rządowego i 
gospodarczego.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Panie dyrektorze w tym miejscu proszę się zatrzymać, bo w tym miejscu używa pan 
skrótu GOM. Natomiast wcześniej użyte było określenie obszar metropolitalny 
Trójmiasta.  
 

Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Tak. Różnica polega na tym, że w tej konstrukcji ZIT-u nie wchodzi cały GOM.  
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Czy tutaj jest zasadne stosowanie skrótu GOM? 
 

Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Tak, dlatego że mamy sytuację taką, że jednym obszarem jest ZIT czyli ten obszar, 
do którego wchodzą partnerzy, a przedstawiciele GOM-u, którzy nie mieszczą się w 
tym zakresie mają status obserwatorów. Mogą brać udział w tych działaniach. Tutaj 
dyskusja między dwoma miastami przede wszystkim Gdynią, Gdańskiem w 
rozumieniu tego ZIT-u polegała na tym, że byśmy bardzo chcieli, żeby to był 
obszar, w skrócie mówiąc, złożony z powiatów okalających Trójmiasto czyli z GOM-
u, poza tymi wyjątkami, które do GOM-u nie były przypisane, bo my tak rozumiemy 
wpływ Trójmiasta, metropolii trójmiejskiej. Natomiast z powodów związanych z 
wcześniejszymi zagospodarowaniem przestrzennym województwa i wcześniejszymi 
ustaleniami w skali całego kraju Ministerstwo Rozwoju Regionalnego pokazało co 
rozumie przez obszary metropolitalne i w Gdańsku, Trójmieście nie obejmowało to 
powiatów około Trójmiasta tylko mniejszy obszar. Dlatego też sukcesem jest 
możliwość uczestniczenia przedstawicieli GOM-u w tym rozwiązaniu, bo wpływamy 
też na ich obszar. To jest Zarząd Związku ZIT. Tutaj mamy przedstawicieli, 
oczywiście w składzie zarządu jest Prezydent Gdańsk, Gdyni i Sopotu, ale mamy też 
przedstawicieli obszaru JST powiatu wejherowskiego, puckiego, przedstawiciela z 
obszaru powiatu kartuskiego i przedstawiciela z powiatu gdańskiego, 
nowodworskiego i tczewskiego.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Jaka jest forma organizacyjna tego? To jest jakaś osobowość prawna? Czy 
umocowanie wynika z tych przepisów towarzyszących?  
 

Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
To jest porozumienie. Umowa.  
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Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Kiedy my tą umowę będziemy zatwierdzać jako Rada Miasta Gdańska?  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
Zdaniem Urzędu Marszałkowskiego nie jest to kompetencja Rad Gmin. Takie jest 
stanowisko.  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Jest jeszcze coś bardzo ważnego jak Sekretariat Związku ZIT, który zapewnia 
obsługę tych ciał w/w. Według wytycznych i przepisów taką obsługę zapewnia 
Prezydent Miasta Wojewódzkiego. Tak jest w całym kraju ustalone więc tutaj 
również funkcjonowanie sekretariatu zapewnia Prezydent Miasta Gdańska, ale 
koszty tego funkcjonowania są pokrywane ze środków pomocy technicznej na 
przyszły okres. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Jeżeli chodzi o strategię, to rozumiem, że strategia ZIT nie będzie tym samym 
czym będzie strategia GOM-u, która jest w tej chwili przygotowywana przez 
stowarzyszenie w oparciu o środki uzyskane z projektu unijnego.   
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Tutaj posłużyliśmy się takim rozwiązaniem, że GOM zleca strategię ZIT … 
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
Są dwie strategie GOM-u. Z tych samych środków GOM realizuje dwie strategie w 
tym jedną dla ZIT-u i to jest dokładnie ten dokument strategia ZIT, a drugą 
strategię dla obszaru metropolitalnego do 2030 r.  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Ta dla ZIT-u ma być gotowa do końca czerwca tego roku.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Zgodnie z tą interpretacją Urzędu Marszałkowskiego przedstawioną przez Piotra 
Grzelaka Rada Miasta Gdańska, ani żaden inny organ stanowiący jednostek 
samorządu terytorialnego wchodzących w skład Zintegrowanych Inwestycji 
Terytorialnych dla naszego województwa nie będzie tej strategii zatwierdzała?  
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Taka jest interpretacja Urzędu Marszałkowskiego.  
 
Pan Dimitris T. Skuras – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej 
Natomiast trzeba sobie powiedzieć, że ZIT, przynajmniej w tych obszarach 
infrastrukturalnych jest bardziej zbliżony do programów operacyjnych niż 
strategicznych. Kiedy będziemy wspólnie aplikować w ramach ZIT-u, bo o to 
chodzi, żeby uzyskać środki zewnętrzne głównie z POiŚ, ale nie tylko, bo to jest 
jedyne źródło w tym wypadku okazuje się, że my nie będziemy mogli być 
finansowani z programów operacyjnych tylko poprzez Ministerstwo Rozwoju 
Regionalnego, poprzez ZIT-y. To jest trochę bat na te jednostki metropolitalne, 
jakim jest Gdańsk na przykład, po to, żeby integrować się w ramach całego obszaru 
metropolitalnego w Polsce i to będzie dotykać radnych w obszarze Priorytetów 
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Inwestycyjnych, bo te nasze programy będą oparte o plany inwestycyjne 
poszczególnych gmin. A więc te priorytety inwestycyjne nie będą miały styczności z 
radami 
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Ze strategii zostaną wyłonione zadania. Ze strategii ZIT-u. To będzie taka lista 
indykatywna. Wcześniej nie spotykana w RPO. To raczej z tego środki centralne 
słynęły. Natomiast przy ZIT to będzie taka kwazi lista indykatywna mówiąca o tym 
jakie projekty właśnie są Zintegrowanymi Inwestycjami Terytorialnymi i rozwijają 
obszar metropolitalny.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękuję. Czy członkowie Komisji mają jeszcze pytania? Na zakończenie powiem, 
skoro my nie będziemy uchwalać to mam tylko prośbę, panie dyrektorze jak ta 
strategia ZIT-u nabierze rumieńców to poprosimy o jakąś prezentację, żebyśmy 
chociaż informacyjnie wiedzieli co potem się pojawi w projektach wieloletniej 
prognozy finansowej Miasta Gdańska, a na co w praktyce nie będziemy mieli już 
wpływu, bo będzie to dogadane przez 36 partnerów.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
Żeby zrealizować projekt musisz w WPF go przegłosować. Więc to nie jest tak, że 
Rada Miasta nie ma wpływu.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Tak. Wiem, że jak my nie przegłosujemy WPF-u to nie będziemy mogli zrealizować 
tego projektu, który zostanie wpisany do Strategii Zintegrowanych Inwestycji 
Terytorialnych. Natomiast jak przyjdzie projekt dogadany przez 36 partnerów to 
nasza siła zmiany tego projektu będzie, śmiem twierdzić, dosyć nieduża.   
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Jeszcze uzupełnieniem co to z punktu widzenia struktur miasta dzisiaj jest tak, że 
związkiem ZIT-u zajmuje się GOM, czyli pan dyrektor Glaser, ponieważ mamy tu 
elementy strategii to jest wtedy Wydział Polityki Gospodarczej, a ja dzisiaj 
występuję troszeczkę występuję w charakterze supportującego, dlatego, że ja to 
jestem dopiero lista zadań, czyli WPR jest tu trzeci w kolejce, ale dzielnie 
współpracuje. Dziękuję.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękuję bardzo.  
 

PUNKT – 9 
 
Omówienie „szkicu dokumentu” Strategii Rozwoju Miasta Gdańska 2030 Plus.   
 
W tym temacie została przedstawiona prezentacja, która stanowi załącznik nr 6 do 
protokołu.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Witając serdecznie panią dyrektor, pana profesora wraz ze współpracownikiem 
panem Jackiem szybciutko nawiążę do tego co ostatnio miałem okazję usłyszeć to 
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znaczy, że dzisiaj jeszcze tego szkicu dokumentu nie mamy. Harmonogram prac 
nad dokumentem Strategia Rozwoju Miasta Gdańska 2030 Plus nam się wydłuża, i 
ponieważ mamy rzeczywiście spóźnienie musimy troszeczkę nadgonić to poproszę 
państwa bardzo ślicznie o przedstawienie członkom Komisji informacji na temat 
tego na jakim etapie się znajdujemy, co jeszcze przed nami, czego możemy się 
jeszcze spodziewać.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 2030 Plus 
Myślę, że jutro prześlemy państwu roboczą wersję, bardzo roboczą wersję 
strategii. Pozwolimy sobie przedstawić bardzo roboczą wersję, dlatego, że państwo 
jesteście również jej współautorami, więc proszę wybaczyć, jeżeli będą tam jakieś 
niedociągnięcia. Bardzo byśmy byli wdzięczni za przesłanie nam uwag do 
dokumentu do końca tygodnia tak, żebyśmy mogli przedstawić formalnie wersję 
mniej roboczą w przyszłym tygodniu. To jest nasz harmonogram. W poniedziałek za 
tydzień mamy posiedzenie rady programowej, której także chcemy pokazać 
roboczą wersję strategii już jako całości dokumentu. 3 marca rozpoczynamy 
konkurs plastyczny dla dzieci i młodzieży Mój Gdańsk 2030, który będzie trwał do 
maja. Także na początku marca chcemy przedstawić mediom wersję strategii 
poddawaną pod konsultacje społeczne. Planujemy wniesienie projektu uchwały 
jeszcze w marcu więc wbrew temu co mówi pan przewodniczący aż tak nam się nie 
przesuwa. Następnie procedura konsultacji społecznych taka jak była zakładana 
wcześniej. Panujemy, że na sesji czerwcowej uda się uchwalić strategię przez 
wszystkie formalne elementy konsultacji społecznych. W strategii stworzyliśmy 
pewne modele czyli pokazujemy bardziej w jaki sposób prowadzić te konsultacje, 
czyli  partycypacja społeczna, której efektem było wypracowanie pewnych idei, 
wspólnych mianowników podzielonych na chmury idei, obszary strategiczne 
poddawane konsultacjom, które już przeszliśmy. Obecnie jesteśmy na etapie 
wstępnej wersji strategii, którą jak mówiłem powinniśmy państwu jutro po 
południu przesłać bardzo roboczą. To znaczy ona nie jest bardzo robocza, ale jest 
na tyle robocza, że oczekujemy państwa szczerych uwag i komentarzy, najchętniej 
z propozycjami co trzeba zmienić. Bardzo nie pomagający byłby jej komentarz na 
marginesie: nie wiem, nie podoba mi się. Następnie uchwalenie strategii przez 
Radę Miasta i przygotowanie programów operacyjnych do roku 2020 po uchwaleniu. 
Mamy propozycje celów, które także państwu prześlemy w tej propozycji strategii 
z takim bardzo wyraźnym komentarzem: to są tylko nasze propozycje. Jeżeli 
państwo uważacie możemy coś zmodyfikować bardzo proszę, natomiast ja bym 
bardzo nie chciał, żebyśmy w celach wpisywali realizacje. Czyli nie chciałbym, 
żebyśmy pisali budowa drogi, budowa terminalu portowego czy jakieś inne 
przedsięwzięcia czy idee, bardziej co stoi za tymi ideami. Przez cele szybko 
przejdę. Te cele są uporządkowane w 5 obszarach strategicznych. Jak mówię 
prześlemy je państwu, po pewnym doszlifowaniu, jutro. Przyjazna przestrzeń, 
kultura, tożsamość, oraz zdrowie i sport. To byłyby nasze główne cele i system 
tworzenia strategii chcielibyśmy, aby ten system wdrażania bazował na otwartych 
rozwiązaniach, czyli żebyśmy nie tworzyli sztywnych ram, tylko, żeby to były 
otwarte rozwiązania, które wynikają ze scenariuszy, z dostępu do informacji przy 
wsparciu systemu telewizyjnego, otwartego sposobu planowania i społecznej 
odpowiedzialności biznesu. Czyli z obszarów strategicznych wynikają pewne 
koncepcje, które byłyby filtrowane przez chmury idei, czyli te koncepcje powinny 
włączać otwartość, mobilność, kształcenie i współpracę. Z tego będą wynikały 



 

15 
 

problemy rozwojowe i rozwiązania niejako nasączone tymi chmurami idei. Dziękuję 
bardzo. Jeżeli było za szybko to przepraszam.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Przechodzimy do pytań. Czy członkowie Komisji mają pytania? Nie widzę pytań. Ja 
bardzo serdecznie dziękuję za tą deklarację, że my już jutro otrzymamy roboczą 
wersję. 
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 2030 Plus 
Jesteśmy otwarci na konsultacje.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Czy możemy sobie wyznaczyć taki końcowy termin, do którego do tej roboczej 
wersji będziecie przyjmowali nasze uwagi i zanim sformułujecie projekt uchwały. 
Proszę nam wyznaczyć ten termin.   
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 2030 Plus 
Tydzień. Niedziela 2 marca do 12:00, żebyśmy mogli w poniedziałek spróbować to 
włączyć.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Jedna zwłoka z państwa strony powoduje zwłokę z naszej. Jeżeli jutro nie 
dostaniemy tego projektu to dostajemy kolejną dobę itd.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 2030 Plus 
Przystajemy na tą bardzo rozsądną propozycję. Dziękujemy za nią panie 
przewodniczący.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Proszę wysłać to członkom Komisji i proszę wysłać to również na adres naszej 
Komisji. Będziemy pracowali nad tym co jutro wyślecie. Bardzo proszę wszystkich 
członków Komisji o to, żebyście rzeczywiście w tym tygodniu poświęcili czas na to, 
żeby przeczytać tą roboczą wersję i sformułować wasze uwagi. To jest kluczowy 
moment, kiedy możemy wnieść coś od siebie do powstającego dokumentu. 
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 2030 Plus 
Państwo już dużo wcześniej wnieśliście do tego dokumentu uwagi, ale napiszę 
krótki komentarz, bo szczególnie cenne były państwa uwagi do tych celów, o 
których mówiłem wcześniej. Czy nasze wszystkie działania się mieszczą w tych 
celach strategicznych czy my czegoś nie pomijamy ważnego. Tylko znowu będę 
przestrzegał przed bardzo niechętnie, ja naprawdę bym nie widział w tym 
dokumencie, wpisywania realizacji, czyli projektów i konkretnych działań, raczej 
celów. Dokument też chciałbym, aby miał charakter promocyjny. On w tej chwili 
ma 13 stron i ja bym, jeśli by państwo byli tacy mili i zachowali tą tendencję, 
jedna strona wstępu, dwie strony diagnozy, na dwie strony jest opis procesu, może 
na dwie i pół, bo ten proces był niezwykle ważny, wizja jest na nieco ponad pół 
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strony, same priorytety, czyli chmury idei z opisem są na dwie strony, więc 
chciałbym zachować zwięzłość tego, więc byłbym bardzo wdzięczny, gdybyśmy na 
tym etapie teraz nie rozdmuchali tego do 50 czy 60 stron, bo ten dokument zmieni 
swój charakter na takiego pułkownika, którego ja bym bardzo niechętnie widział, 
ale to jest państwa decyzja.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękujemy bardzo. Przechodzimy do kolejnego punktu.  
 

PUNKT – 10 
 
Plan zrównoważonego rozwoju publicznego transportu zbiorowego dla Miasta 
Gdańska na lata 2014-2030. 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie uchwalenia 
„Planu zrównoważonego rozwoju publicznego transportu zbiorowego dla Miasta 
Gdańska na lata 2014 – 2030” – druk nr 1175. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
lutego 2014 r. - BRMG-S.0006.48.2014) 
 

Pan Dimitris T. Skuras – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej w imieniu 
wnioskodawcy zreferował projekt uchwały. 
 

Następnie pan Sebastian Zomkowski – Zastępca Dyrektora Zarządu Transportu 
Miejskiego w Gdańsku przedstawił prezentację, która stanowi załącznik nr 7 do 
protokołu. 
 
Pan Sebastian Zomkowski – Zastępca Dyrektora Zarządu Transportu Miejskiego 
w Gdańsku 
16 grudnia weszła w życie Ustawa o Publicznym Transporcie Zbiorowym, która 
nakłada na każdą gminę liczącą więcej niż 50 tys. mieszkańców uchwalenie planu 
transportowego. Ten plan został przygotowany przez Zarząd Transportu Miejskiego 
przy współpracy jednostek: Biura Rozwoju Gdańska, ZDiZ. Najważniejsze co się 
stanie jeżeli tego planu nie będzie. Jeżeli do 1 marca nie uchwalimy tego planu, to 
w przyszłości nie będziemy w stanie podpisywać umów przewozowych. To oznacza 
na przykład, że nie możemy podpisać umowy z Zakładem Komunikacji Miejskiej 
nawet na świadczenie usług tramwajowych czy autobusowych. Stąd ten plan musi 
być uchwalony. Najważniejszym zagadnieniem tego planu to jest ustalenie zasad 
funkcjonowania rynku przewozowego i zasad finansowania usług przewozowych. 
Czym nie jest ten plan? Ten plan nie jest planem mobilności. Czyli nie opisujemy 
zjawiska czy filary zrównoważonego transportu jak komunikację rowerową, 
komunikację pieszą. Oczywiście ten plan transportowy w przyszłości można 
rozwinąć do szerszego planu mobilności, który też będzie zgodny ze Strategią 
Miasta Gdańska 2030. Plan składa się z dwóch części. Pierwsza część to jest 
diagnoza. Inwentaryzujemy wszystkie zasoby transportowe, czyli wiemy na czym 
stoimy. Opisujemy sieć, opisujemy źródła ruchu i to co najważniejsze, to co 
oczekuje od nas Unia Europejska to jest zorganizowanie takiego transportu, który 
będzie się charakteryzował w przyszłości najmniejszą możliwą energochłonnością. 
Planujemy, że do 2030 roku zgodnie z obowiązującą umową ZKM będzie wykonywał 
100% usług tramwajowych. Planujemy również, żeby utrzymać dotychczasowy 
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model i nawet jak nasze umowy przewozowe w trakcji autobusowej kończą się w 
roku 2017, żeby podpisać kolejną umowę z operatorem komunalnym, i żeby tak jak 
jest dzisiaj 85% całej pracy przewozowej autobusów została przyznana operatorowi 
komunalnemu. Gdańsk wprowadził jako pierwsze miasto w Polsce zasady 
podpisywania umowy na podstawie rozporządzenia europejskiego 1370. To jest 
rozporządzenie, które funkcjonuje na zasadzie rozliczania operatora według 
faktycznych kosztów. Ten model się sprawdził. On jest bardzo ekonomicznie 
efektywny dla miasta Gdańska, stąd też chcemy kontynuować do 2030 tę zasadę. 
Chcemy również kontynuować zasadę tzw. umowy społecznej. To jest podział 
kosztów pokrycia funkcjonowania komunikacji miejskiej na zasadzie wpływów ze 
sprzedaży biletów na poziomie ok. 50% i 50% dopłat z budżetu. To oznacza 
oczywiście, że jeżeli w przyszłości będziemy inwestować w komunikację, będziemy 
ją rozwijać, bo te koszta powstające będziemy pół na pół dzielić z mieszkańcami. 
W części diagnostycznej stwierdziliśmy, że najbardziej efektywne jeżeli chodzi o 
energochłonność jest komunikacja tramwajowa. To co dzisiaj się dzieje w Gdańsku 
i będzie się działo 2025 – 2030 to jest dalszy rozwój terenów, obszarów w Gdańsku 
południe. Te obszary też musimy obsłużyć komunikacyjnie i dla miasta Gdańska 
najbardziej efektywnym środkiem będzie tramwaj. Stąd stawiamy w planie 
transportowym na rozwój komunikacji szynowej, nie tylko dlatego, że komunikacja 
tramwajowa jest najbardziej efektywna jeżeli chodzi o energochłonność, ale 
przede wszystkim tramwaj sobie najlepiej poradzi z dużymi odległościami, które 
musimy pokonać. Stąd tutaj wspólnie z Biurem Rozwoju Miasta Gdańska ustaliliśmy 
priorytety rozwoju komunikacji tramwajowej. To będzie Nowa Warszawska, nowa 
Jabłoniowa, Nowa Świętokrzyska, Bulońska Północna i Nowa Politechniczna. Te 
zadania chcemy zrealizować do 2030 roku. Najważniejsze jest, że ten plan musi 
być zgodny z wszystkimi planami wyższego rzędu. Istnieje już plan transportowy 
dla kraju. Aktualnie jest uchwalany plan transportowy dla województwa i my 
musimy się wpisać właśnie w ten plan wojewódzki, który jest planem wyższego 
rzędu od naszego. Plan został złożony do publicznego wglądu. Wpłynęło ok. 40 
uwag. Z tego uwzględniliśmy 18 uwag. Plan jest sformułowaniem na dosyć ogólnym 
poziomie po to, żeby w przyszłości móc go rozwijać, żeby dokładać kolejne 
elementy, żeby te ….    
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Czy jest założenie jak często on będzie aktualizowany? 
 
Pan Sebastian Zomkowski – Zastępca Dyrektora Zarządu Transportu Miejskiego 
w Gdańsku 
Według potrzeb. Jeszcze nie są ustalone standardy chociażby przestrzeni miejskiej 
dla osób niepełnosprawnych. Jeżeli te standardy zostaną uchwalone przez Radę 
Miasta Gdańska to oczywiście też możemy zaimplementować te standardy w planie 
transportowym tak, żeby była wspólna polityka. Czy są jakieś pytania?  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Przeglądałam to co państwo przesyłali i to co było wyłożone do publicznego 
wglądu. Byłam pod wrażeniem zgromadzonych informacji i tego do czego się 
państwo przymierzają, na jakich konkretach oparte. Dziękuję za tak przygotowaną 
prezentację. 
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Pan Sebastian Zomkowski – Zastępca Dyrektora Zarządu Transportu Miejskiego 
w Gdańsku 
Jeszcze uzupełnię, bo pytanie dlaczego jest tak dużo diagnozy, opisu, a mało 
konkretów na przyszłość? Otóż podstawą dobrego zaplanowania strategii na 
przyszłość przyszłościowego planowania jest właśnie stan istniejący, czyli bogaty 
zbiór danych szczególnie też historycznych, więc myślę, że nawet za kolejnych 10-
15 lat jak kolejni planiści będą planować kolejną strategię to chętnie skorzystają z 
tych doświadczeń, z tego zbioru danych.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Najbardziej budzą emocje kierunki rozwoju.  
Dalsza część wypowiedzi nie nagrała się, ponieważ nie była wypowiedziana do 
mikrofonu.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Prosimy o przedstawienie tej informacji uzupełniająco. Zakładam, że odpowiedź na 
to pytanie jest praktycznie gotowa u was, więc na pewno prosilibyśmy, żeby to 
przed sesją, czyli w ciągu najbliższych 2 dni przesłać do członków Komisji. Czy są 
jeszcze jakieś pytania? Nie widzę. Panie dyrektorze czy chciałby pan coś jeszcze 
uzupełnić?  
 
Pan Dimitris T. Skuras – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej  
Nie. Myślę, że pan dyrektor Zomkowski wyczerpał temat. Najważniejsze jest to co 
pan dyrektor powiedział, że to jest wymóg ustawowy. Jest to po raz pierwszy taki 
wymóg i aktualizacja będzie w miar potrzeb. Tak jak dyrektor powiedział to nie 
jest plan mobilności, ani żaden inny plan i to, że z punktu widzenia uzgodnień z 
aktami wyższego rzędu dotyczy nie tyle jakości, kierunków rozwoju ile samych 
technik komunikacyjnych, czyli tutaj gmina ma pełną swobodę kształtowania 
pozostałych obszarów tego planu poza liniami komunikacyjnymi, a więc to co się 
wiąże z kierunkami rozwoju, z jakością usług, z finansowaniem i to wszystko czego 
dotyczy plan.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękuję bardzo za te informacje. Plan został skierowany w formie uchwały do nas 
przez Przewodniczącego Rady Miasta do zaopiniowania.  
 
Z uwagi na brak dalszych głosów w dyskusji, Przewodniczący Komisji poddawał pod 
głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały zawartej w 
druku nr 1175. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przekazanych przez Pana Dimitrisa T. Skurasa – Dyrektora Wydziału 
Gospodarki Komunalnej, w wyniku przeprowadzonego głosowania,  5 głosami za, 
przy 0 głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się, pozytywnie zaopiniowała 
projekt uchwały, zawarty w druku nr 1175 – bez poprawek. (Opinia nr 47-02/359-
14/2014). 
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PUNKT – 11 
 

Spotkanie z przedstawicielami Gdańskiego Klubu Biznesu.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Witam serdecznie na razie jednego przedstawiciela Gdańskiego Klubu Biznesu, choć 
spodziewaliśmy się większego grona gości, więc może za chwilę jeszcze do nas 
dołączą. To jest trzecie spotkanie z organizacją zrzeszającą pracodawców, 
przedsiębiorców z terenu miasta Gdańska. Do tej pory gościliśmy przedstawicieli 
Izby Rzemieślniczej Małych i Średnich Przedsiębiorstw. Gościliśmy przedstawicieli 
Pracodawców Pomorza. Dzisiaj spotykamy się z przedstawicielami Gdańskiego 
Klubu Biznesu. Wcześniej w trakcie naszego dzisiejszego posiedzenia 
rozmawialiśmy o strategicznych dokumentach, które aktualnie są w przygotowaniu: 
Strategii Rozwoju Miasta Gdańska 2030 Plus. To jest dokument, który my jako Rada 
Miasta Gdańska będziemy uchwalać. Mówiliśmy też o dokumentach strategicznych 
przygotowywanych dla obszaru metropolitalnego, których nie będziemy, jak 
słyszeliśmy, uchwalać, ale które też nas interesują. Przyczyną naszych spotkań jest 
to, że chcielibyśmy od przedstawicieli przedsiębiorców, przedstawicieli 
pracodawców usłyszeć trochę więcej na temat warunków, na temat tego jak 
państwo widzicie warunki prowadzenia działalności gospodarczej w Gdańsku. To 
jest dla nas istotne i mniej więcej wokół tego tematu się obracamy podczas tych 
spotkań. Bardzo byśmy prosili o podzielenie się swoją opinią.  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Moja firma pracuje 24 lata już na rynku jako biuro polskie, biuro doradztwa 
ekonomicznego i prawnego. Zatrudniam 16 osób. To jak na polską firmę doradczą 
to wcale nie jest mało. Cały czas się znajdujemy pod tym samym adresem. Jestem 
także członkiem Gdańskiego Klubu Biznesu i Gdański Klub Biznesu zwrócił się do 
mnie, żebym nas reprezentował w tych dzisiejszych konsultacjach. Pozwoliłem 
sobie zrobić jakieś notatki. Ważne jest, żeby wiedzieć czego oczekują 
przedsiębiorcy od władz miasta, na rzecz którego płacą podatki. Od razu mówię, że 
nie będę mówił o żadnym obniżeniu podatków, o jakichkolwiek ulgach, nie. Nasz 
model, inne jest troszeczkę nasze podejście. Wielokrotnie zwracaliśmy uwagę na 
taki fakt, aby miasto realizując swoje inwestycje uwzględniało potencjał 
gospodarczy, potencjał wykonawczy jaki na terenie miasta się znajduje. Chcemy, 
żeby nasze przedsiębiorstwa, nie chcę powiedzieć, żeby były w jakikolwiek sposób 
preferowane jeżeli chodzi o udział w inwestycjach, bo zaraz wszyscy powiedzą: 
mamy ustawę o zamówieniach publicznych itd. Natomiast nie chcemy, żeby w 
jakikolwiek sposób przedsiębiorstwa z naszego regionu były dyskryminowane. Na 
czym ta dyskryminacja polega? Otóż jeżeli miasto realizuje określone zamówienia, 
określone inwestycje, zwraca się do biur projektowych o opracowanie projektu i 
już na tym etapie mogłaby być sugestia. Jeżeli ja mówię o sugestii to mówię 
wszystko w dobrym znaczeniu, w sensie, że biura projektowe często wskazują 
urządzenia, wskazują wykonawców, urządzenia jakie mają być zamontowane, 
wmontowane, zakupione i przykładowo na terenie Gdańska, Trójmiasta, ale na 
terenie Gdańska również, mamy chociażby działający klaster Pomerania, klaster 
wentylacyjny. Mały kto wie, ale Wybrzeże dysponuje największymi firmami branży 
wentylacyjnej. Jako ciekawostkę powiem, że dostawy, które były realizowane na 
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PGE Arena czy Ergo Arena nie były realizowane bezpośrednio przez naszych 
producentów tylko jakiś pośrednik z Poznania czy skądś się znalazł. O co nam 
chodzi? Żaby nasi przedstawiciele, nasi producenci mieli możliwość występować czy 
jako konsorcjum czy otrzymywali bezpośrednio zapytania ofertowe. Ja wiem, że to 
jest problem dla służb inwestycyjnych, bo najlepiej jest powiedzieć generalny 
wykonawca i kogo chce niech sobie dobiera. Powstały m. in. klaster wentylacyjny, 
klaster Pomerania czy Gdański Klaster Budowlany. One w jakimś celu powstały czy 
chociażby z tego tytułu, że jeżeli ofertę będzie składał klaster budowlany jako 
konsorcjum czy chociażby z tego tytułu w ocenie ofert nie można by było mu 
przyznać jakiś dodatkowych punktów. Nic takiego wcześniej nie było rozważane, 
ale jeżeli dla miasta, dla władz miasta zależało na tym, żeby takie klastry 
powstawały na dzień dzisiejszy one po prostu są w jakiś sposób rozgoryczone, że z 
tego tytułu nie mają żadnej korzyści. Wydaje mi się, że warta by była rozważenia 
być może następująca propozycja. W przypadku jeżeli firmy, gdzie zamawiającym 
jest miasto, firmy, które by zatrudniły do realizacji zamówień miasta na przykład 
osoby bezrobotne, część osób bezrobotnych z tego tytułu mogłyby uzyskiwać ileś 
punktów. Czyli normalnie firma, która wygrywa określony przetarg byłaby 
zobowiązana przy okazji zatrudnić 5, 10, 20 w zależności od tego jaki byłby to 
przetarg, osoby bezrobotne. Oczywiście wiązałoby się to z tym, że te osoby 
bezwzględnie byłyby przeszkolone być może na koszt tejże firmy, zdobyłyby nowe 
kwalifikacje i jest duża szansa, że później te osoby bezrobotne stałyby się stałymi 
pracownikami danej firmy, czy na pewno lepiej by sobie radziły. Nie byłyby być 
może na garnuszku bezrobotnych. Chciałbym również poddać do rozważenia, że 
wiadomo, że firmy płacą określone podatki do miasta, czy to podatek od 
nieruchomości, podatek gruntowy. W tym przypadku, kiedy miasto widzi, że dane 
firmy mają problemy z realizacją tychże opłat miasto może mogłoby im 
zaproponować, takim firmom, spotkanie powiedzmy z doradcami np. na temat 
możliwości restrukturyzacji takiej firmy, a mianowicie miasto być może mogłoby 
zainicjować czy być takim katalizatorem jeżeli nie jesteście w stanie dokonywać 
opłat należnych na rzecz miasta, to nie to, że wysyłać do nich komornika, ale być 
może wysłać firmę czy doradcę, który by pomógł zrestrukturyzować daną firmę 
efektem czego miało by być na przykład równie spłata zaległych należności na 
rzecz Miasta. Dobrze by było gdyby również miasto było generalnie takim 
katalizatorem przedsiębiorczości. Organizowałoby również spotkania z 
przedsiębiorcami, gdzie parę tematów mogły by być realizowane, które by 
zwiększało efektywność funkcjonowania przedsiębiorstw. Pojawia nam się nowa 
perspektywa 2014 -2020 czyli fundusze unijne. Owszem, sporo tego typu spotkań 
będzie m. in. nasze biuro dość często organizuje tego typu spotkania, ale jedno 
więcej takie spotkanie czy dwa więcej takie spotkania pod szyldem czy Prezydenta 
Miasta Gdańska, gdzie dodatkowa informacja na temat możliwości dotacji unijnych, 
sposobu skorzystania z tychże dotacji unijnych to nic innego jak również wyższe 
podatki dla miasta w przyszłości, zdecydowanie lepsza przedsiębiorczość tychże 
firm. Chciałbym również zaproponować do rozważenia kolejny pomysł, a 
mianowicie spotkanie z młodymi przedsiębiorcami. Co to znaczy młody 
przedsiębiorca? Niekoniecznie chodzi tutaj o wiek, ale chodzi o firmy, które 
działają powiedzmy 6 miesięcy. Jest to okres, gdzie następuje tzw. przełamanie. 
Czy firmy sobie poradzą czy nie poradzą, szczególnie te, które rozpoczęły po raz 
pierwszy działanie, czy to są działalności gospodarcze czy spółki i wydaje mi się, że 
fajne by było takie spotkanie z tego typu przedsiębiorcami, gdzie miasto występuje 
ze swoim doradcą czy doradcą, który potrafi się wsłuchać w te problemy, które 
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przedsiębiorcy mają i potrafi doradzić im w jakiś sposób jak wyjść z tych 
problemów. Generalnie sami sobie powinni radzić, ale wielu z nich po prostu nie 
jest w stanie przetrwać tego roku, a być może takie spotkania spowodują, że iluś 
przedsiębiorców pozostanie, będzie się dalej rozwijało. Inny projekt być może wart 
rozważenia – wielu z nas jadąc ulicami Gdańska, przechadzając się ulicami Gdańska 
widzimy zbyt dużą ilość obiektów, budynków, których stan się bardzo pogarsza. 
Chodzi tu o budynki komunalne itp. Wiadomo, że miasto ma określony budżet na 
modernizację tego typu budynków mieszkalnych, ale gdybyśmy zaproponowali 
rzecz następującą: gdybyśmy próbowali zaktywizować mieszkańców tychże 
budynków, żeby oni powiedzmy dali swoją pracę, jeżeli chodzi o modernizację tych 
budynków najczęściej w których mieszkają. Miasto by zapewniło nadzór, nadzór 
budowlany. Oczywiście jakąś siłę fachową muszą zapewnić. Mogłaby zapewnić 
powiedzmy materiały. Natomiast ci ludzie sami dokonywaliby remontów czy 
elewacji zewnętrznej czy również prac wewnętrznych, oczywiście pod 
odpowiednim nadzorem również budowlanym. Wydaje mi się, że tu byłaby 
podwójna korzyść zarówno taniej powinno to miasto kosztować, a zatem więcej 
obiektów mogłoby być wyremontowanych, a druga rzecz tacy mieszkańcy, którzy 
swoją pracę włożyli w tą modernizację to jestem przekonany, że zdecydowanie 
lepiej będą dbali o efekty swojej pracy. To wszystkie pomysły, które przyszły mi do 
głowy. Jeszcze mógłbym powiedzieć o różnego rodzaju ulgach, bo z tym się 
najczęściej władze miasta spotykają, czy dla nowo rozpoczynających działalność, 
czy ulga w podatku dochodowym czy ulga w podatku od nieruchomości itd. Nie 
chciałbym iść w tym kierunku, chociaż wiem, że przedsiębiorcy bardzo tego 
potrzebują. Ja raczej idę w kierunku inspiracji, katalizatora, w jaki sposób pomóc 
tym przedsiębiorstwom w pozyskiwaniu zleceń, następnie daniu takiej informacji, 
która zapewni im zdecydowanie większy rozwój, bo ulga w podatku dochodowym to 
według mojej oceny to jest zawsze tylko na jakiś okres czasu i to jest nic innego 
jak kupienie sobie przystanku za darmo, jeden przystanek dalej. Natomiast nie 
rozwija to wedle mnie wymaganej przedsiębiorczości w tych firmach. Tu chciałbym 
właśnie miasto widzieć jako większy katalizator przedsiębiorczości jeżeli chodzi o 
firmy.  
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękujemy bardzo. Witamy serdecznie panią.  
 

Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Dzień dobry. Chciałam zabrać głos w imieniu swoim, ale też Gdańskiego Klubu 
Biznesu. Zapewne wiele już uwag zostało państwu zgłoszonych. Nie znam się na 
takim spojrzeniu na budżet miasta z poziomu wydawania na mieszkania, na domy, 
na ulice, pewnie państwo się na tym lepiej znają. Przyszłam tutaj w kwestii 
związanej z łączeniem biznesu z nauką, z uczelniami, bo wydaje mi się mam małe 
doświadczenia, ale ze względu na małą firmę, w której pracuję, myślę, że 
stosunkowo duże. Jestem jedną z osób, które były inicjatorami powstania czegoś co 
się nazywa BPO Education Center czyli takiego centrum edukacyjnego dla sektora 
BPO przez Serwis Center. Powstało coś z inicjatywy dwóch małych firm i prywatnej 
szkoły, bo zmówiłyśmy się, osoby, które pracują w finansach, księgowości, że te 
centra usług wspólnych, które mają się lokować w Trójmieście oprócz tego, że 
mają zaplecze młodych ludzi gotowych do pracy to jeszcze ci ludzie muszą być 
trochę bardziej przygotowani do tej pracy niż to wynika z ich edukacji w szkole, na 
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uczelni. Taki pomysł powstał. Na szczęście mieliśmy duże wsparcie Miasta Gdańska, 
bo Powiatowy Urząd Pracy w Gdańsku wsparł tą inicjatywę i efekt jest taki, że się 
kończy drugi jakby kurs, bo kurs trwa ok. 6 miesięcy. To są 3 miesiące nauki 
intensywnej w szkole, to podjęła Sopocka Szkoła Wyższa, a 3 miesiące praktyka u 
pracodawcy i pierwszy kurs zakończył się bardzo dużym sukcesem, bo ponad 98% 
ostatecznie osób, które ukończyły kurs dostały pracę. Właśnie drugi kurs już był 
trochę trudniejszy, druga edycja, bo organizatorzy tego kursu muszą bazować na 
kandydatach, których dostajemy z Urzędu Pracy, którzy są na liście bezrobotnych i 
okazuje się, jak w tym pierwszym byli to młodzi ludzie, absolwenci wyższych 
uczelni i ich motywacja do pracy była zdecydowanie większa niż takich osób, które 
mają już doświadczenie na rynku pracy i straciły tę pracę. Okazuje się, że z tej 
grupy osób, które trzeba było wybrać za dużo było takich osób ze sporym już 
doświadczeniem i oni się nie sprawdzili w tym procesie jak wcześniejsi. Moja taka 
podpowiedź, żeby jednak popatrzeć na tych bezrobotnych i szukających pracy w 
dwojaki sposób, na tych, którzy są jeszcze świezi na tym rynku pracy i mają trochę 
większą motywację do pozyskania jakiejkolwiek pracy, a tych, którzy tą pracę 
stracili, byli na trochę wyższych stanowiskach, bo tak jak powiedziałam, ze 
względu na to, że to jest finansowane ze środków Powiatowego Urzędu Pracy my 
nie możemy tych osób dobierać sobie dowolnie. Mamy grupę osób, z której musimy 
wybrać tych kursantów. Nasza ocena jest taka, że ci, którzy mają doświadczenie 
nie pasują do tego kursu, w związku z tym robią trochę gorszy PR niż ten pierwszy 
etap.    
 

Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
Ten pierwszy etap też był z PUP-u? 
 

Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Też dokładnie, ale wtedy było to w okresie roku, kiedy absolwenci się pojawili na 
rynku pracy tych absolwentów było więcej. Chodzi oto, że ci pracodawcy zaczęli 
zgłaszać, że ten profil kandydata już nie jest dla nich i jednoznacznie powiedzieli, 
że to czego dzisiaj potrzeba na rynku gdańskim to ludzi z motywacją. Może się 
okazać, że mają bariery techniczne, nie znają zakresu pracy, w której muszą 
pracować, ale to jest szybkie do nadrobienia. Ludzie, którzy stracili pracę na 
stanowiskach wyższego czy średniego szczebla są zdemotywowani i kursy dla tych 
ludzi przygotowujące do księgowości, do rachunkowości nie są rozwiązaniem. Oni 
potrzebują takich miękkich szkoleń. Wydaje mi się i ja się z tym zgadzam, żeby 
jednak większą uwagę przywiązywać do tego, żeby w osobach, które straciły pracę 
odbudować motywację do podjęcia pracy. Bo my często zbyt duży nacisk kładziemy 
na te techniczne rzeczy, że nagle muszą się nauczyć innych umiejętności niż 
umieli. Oni sobie z tym poradzą. Oni potrzebują tego wzmocnienia. Także to jest 
taka uwaga, żeby trochę bardziej elastycznie popatrzeć na rynek pracy. Jeżeli coś 
funkcjonuje dobrze to nie wypełniać tego procesu niedoprofilowanymi 
kandydatami.  
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Jaka była odpowiedź dyrektora, bo zapewne państwo rozmawiali z dyrektorem 
Urzędu Pracy?  
 

Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
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Tak. Chodzi oto, że on ma na liście tych osób nie pracujących takie osoby, więc 
daje tych, którzy najdłużej czekają.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
Z uwagi na tę dotację PUP-u? Zmuszeni są państwo pozyskiwać osoby bezrobotne w 
sensie zarejestrowane? Tak?   
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Tak. Z gdańskiego PUP. Chodzi oto, żeby jednak trochę więcej ich było. Ten 
projekt w ogóle jest postrzegany przez inne Urzędy Pracy jako nowatorski. Gdańsk 
ma duże w tym kierunku zasługi. I też moja uwaga, że za mało promujemy takie 
rzeczy. Za mało się takimi rzeczami chwalimy. Na przykład ten nasz projekt w 
ramach takiej dorocznej nagrody organizacji, która skupia takie firmy, które 
outsourcingiem się zajmują był nominowany do jednej z głównych nagród. Został 
nominowany, czyli 5 projektów w Polsce, wygrał projekt radomski, nie wygraliśmy, 
ale o tym trudno było gdzieś przeczytać. Nam się wydaje, że to jest rola trochę 
miasta, żeby pokazywać, że to jest inicjatywa oddolna. Miasto się w to włącza. Ma 
to efekty, a my się tym nie chwalimy. Nie pokazujemy, że to się też może udać z 
perspektywy małych firm. Bo duże firmy zawsze się przebiją. Są różne rankingi. O 
nich słychać i je widać. Ale chodzi nam o to, żeby zaangażować do tego działania 
poszukania rozwiązań, pracy ludziom, w takich sektorach, w których mniejsze 
firmy też pracują. I to jest jakby taka uwaga zanim przejdę do tego głównego 
tematu, z którym przyszłam czyli promocja miasta, wyszukiwanie też jakby 
inicjatywy poszczególnych ludzi, żeby innych zachęcać, a tych wspierać w tym 
działaniu, bo to jest za free. Dla nas jest to praca za free, ale mamy satysfakcję, 
że udało nam się zorganizować coś co przed nami kilkakrotnie próbowano, ale się 
nie udało. Nagroda była w kategorii Biznes – Uczelnia, połączenie biznesu z 
uczelnią. Jak mówimy o tym połączeniu biznesu i uczelni to w nawiązaniu do tego 
co mówił kolega wcześniej, są fundusze unijne, a szczególnie mnie interesuje 
Program Operacyjny Inteligentny Rozwój i z mojego doświadczenia, obserwacji, co 
prawda jest to głównie dedykowane przedsiębiorcom, którzy mogą znaleźć do 
współpracy uczelnie w całej Polsce, niezależnie, czy to jest z danego miasta, która 
pomoże im zrealizować jakieś prace badawcze, badawczo – rozwojowe, żeby 
wdrożyć dany projekt, szczególnie taki projekt, który jest inteligentny, 
energooszczędny, różne takie tematy. Moim zdaniem jeżeli miasto, władze regionu 
nie przyjmą jako wyzwanie dla siebie skoordynowania tego przedsiębiorcy i uczelni 
to to się może nie udać.   
 

Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
To już jest. Kilka miesięcy temu. To co pani mówi jeżeli chodzi o współpracę 
uczelni to to zostało zdefiniowane. Powstała spółka z udziałem miasta.  
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Innobaltica? 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Tak. Ona jest dopiero w fazie… Stara, ale ma mieć nową grupę.   
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Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Znam tą spółkę. Jestem audytorką. Myślę, że jest to bardzo dobry krok. Słyszałam o 
kolejnym, że Politechnika Gdańska, bo mimo wszystko ten program jest 
nakierowany na techniczne uczelnie w dużej części. W mniejszej części …  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Jest nakierowane na wszystkie uczelnie. W nich jest nadzieja.  
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Tylko, że wydaje mi się, że przedsiębiorca może nie wiedzieć, to znaczy nie ma 
według mnie takiej inwentaryzacji czego potrzebują jedni, a co mogą dać ci 
drudzy, żeby był ktoś kto jest zainteresowany, żeby te fundusze były wykorzystane 
…  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Mam nadzieję, że ta spółka zacznie dynamicznie działać. 
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Niech pan zwróci uwagę jaka jest struktura, kto pracuje w takich spółkach?  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
To jest inna sprawa.  
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Ludzie z dużym potencjałem, ale ciągle to nie są osoby, które mają korzenie 
biznesowe. 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Czy to są osoby… 
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Ale może spółce to wystarczy? Chodzi mi o takiego wizjonera, kogoś kto chce, żeby 
w tym miejscu, w tym regionie uczelnie stanęły troszeczkę wyżej w rankingach niż 
aktualnie są, a mogą stanąć wtedy kiedy te dane pieniądze na laboratoria, na różne 
infrastruktury, budynki, zaczną pracować. Bo jak na razie to mamy piękne budynki.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Coraz bardziej drogie i coraz większe kłopoty uczelni finansowe. 
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Jeżeli się okaże, że my nie zadbamy o to tutaj, to może się okazać, że nasi 
Trójmiejscy przedsiębiorcy będą szukali w Warszawie, na południu Polski tych 
uczelni do wsparcia. Wtedy stracimy na tym bardzo dużo, bo wydaje mi się, że 
uczelnie to tylko wierzchołek góry lodowej. Trzeba zobaczyć co się dzieje na 
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poziomie szkół średnich jeśli chodzi o edukację.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja mogę tylko się zgodzić z panią.  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Ale zgodzić się to za mało.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Powstała taka spółka. 
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Mówi pan o Innobaltica.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Jeżeli odpowiednie osoby tam zostały zatrudnione… 
 

Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Chodzi nam o to, żeby było coś co …  
 

Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Ja dla tej firmy przygotowałem strategię rozwoju. Tak jak koleżanka wspomniała, 
szansą powodzenia może być tylko jeżeli będą właściwe osoby zatrudnione.  
 

Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Tam są ludzie z pasją.  
 

Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ale czy są wystarczająco przygotowani?  
 

Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Z czego pan wnioskuje, że te osoby są wystarczająco przygotowane?  
 

Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja nie wiem. 
 

Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
To ja od razu mówię, że małe szanse powodzenia.  
 

Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Pan źle ocenia to? 
 

Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Ja doskonale to znam. Ja przygotowywałem dla tej firmy, dla Biobaltici … 
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Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Ale tam jest nowy zarząd od roku.  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Wiem o tym. Przygotowywałem dla Biobaltici strategię rozwoju. Wiem co jest 
wewnątrz, wiem co się po prostu działo. 
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Chodzi o to, że państwo trochę takich ludzi, którzy mają taką naturę potrafili 
zebrać wokół siebie. Myślę o sobie. O osobach sobie podobnych. Podam państwu 
taki przykład. Osoby, który ze mną przy tym BPO działały, naprawdę to był 
szczęśliwy zbieg okoliczności, że się to udało, ale kiedy już był ten moment, że się 
mówiło, że to wyszło, to nazwisk tych osób, nie mówię o sobie, ale osób, które 
kawał takiej roboty fachowej zrobiły, już nie było. Już jakby tym sukcesem się 
dzieliły instytucje wokół miasta Invest in Pomerania, jacyś więksi przedsiębiorcy, a 
tych, którzy włożyli know-how i skorzystali ze swoich relacji, bo to są osoby po 
tzw. wielkiej czwórce i nasi koledzy, nasze koleżanki dzisiaj w tych centrach usług 
wspólnych pracują. Nam się dlatego udało dotrzeć i ten program dostosować do ich 
potrzeb, że myśmy po prostu do kolegów i koleżanek dotarli. Nie pracowaliśmy jako 
instytucja z instytucją. Tego Gdańsk nie wykorzystuje. To trzeba po prostu 
wykorzystać, bo to jest nasz potencjał, że nam się chce chcieć. Tylko, że musi być 
uczciwe powiedzenie kto w tym funkcjonował, żeby ludzie jak nie pracują dla 
pieniędzy, to pracują dla uznania też, albo dla własnej satysfakcji. Póki to jest 
ograniczona ilość czasu to ta własna satysfakcja wystarczy, ale jeżeli tego własnego 
czasu trzeba coraz więcej, bo na przykład w Urzędzie Pracy na przykład jest 
projekt, który czeka na decyzje dalsze, i na wyselekcjonowanie ludzi, które ma 
świadczyć usługi dla takich centrów finansowych i się okazuje, że idzie osoba, która 
się chce do tego programu zgłosić, a przez 5 biurek nie dociera, że taki program 
jest, bo wszyscy o tym nie wiedzą. Chodzi o to, że jeżeli nie stworzymy platformy 
informacyjnej, że będziemy się kontaktowali tylko osoba z osobą za każdym razem 
to strasznie dużo czasu nam potrzeba, żeby do wszystkich zainteresowanych to 
dotarło. Wydaje mi się, że ta kwestia rozmawiania, współpracowania jest 
najważniejsza dzisiaj. To jest takie 5 minut nasze, bo ten program naprawdę jest 
Inteligentny Rozwój, a ten Inteligentny Rozwój opiera się na informacji, kontaktach 
i jeżeli będziemy korzystali z tego zasobu to na pewno będziemy mieli przewagę 
nad innymi miastami, bo dzisiaj się spotkałam z dwiema osobami, które przyjechały 
do Trójmiasta i mówią taka ładna pogoda, morze. Może i ja tu przeniosę swoją 
firmę, bo właściwie przez Internet mogę prowadzić działania, ale … 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Jak pani definiuje to pani Ewo, które stoi na braku kontaktu… 
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Powiem państwu, że niedawno byłam też na wykładzie firmy prawniczej. 
Przyjechał pan Siemiątkowski ze swoimi prawnikami i mówił, że ten problem jest w 
ludziach. W ludziach, którzy nie szukają rozwiązań ponadstandardowych. To często 



 

27 
 

jest tak, że się idzie do jakiejś instytucji i człowiek poza tą standardową obsługą 
coś chce. I się okazuje, że nie może tego dostać. Więc pyta, a czy jest jakiś 
kierownik? No ja jestem tym kierownikiem. Ale to jak pan jest kierownikiem czy 
pani to po co się zajmuje się pan/panie standardową obsługą. Pan powinien się 
zajmować rzeczami trudnymi. Tymi, które są niestandardowe. Tutaj posadzić 
trzeba prostą osobę. U nas kierownicy zajmują się prostymi rzeczami. Oni nie są od 
tego. Umiejętność delegowania pracy w dół. Motywacja. Ja uważam, że miękkie 
szkolenia. Naprawdę, teraz zdecydowałam się na studia podyplomowe z coachingu i 
w ramach tych studiów muszę ćwiczyć z ludźmi realnie pracującymi w biznesie. 
Efekty są niesamowite jak się ludzi motywuje do pracy, pokazuje się im inne 
działania, zadaje im się pytania, szuka się w nich rozwiązań. Jeżeli tej motywacji 
nie wykorzystamy to strata tych 36 mld na całą Polskę. To są ogromne pieniądze. I 
uczelnie muszą dostać te pieniądze. My dlatego pracujemy z Sopocką Szkołą 
Wyższą, bo to jest mała uczelnia. Ja dzisiaj miałam spotkanie z panią Rektor. 
Omawiałyśmy kolejny projekt. Żebym się dostała do osoby z tak małej firmy do 
kogoś, kto jest szefem szkoły innej to musiałabym chyba czekać miesiąc zanim się 
przez te wszystkie szczeble dostaną i tutaj chodzi o tą elastyczność, o spłaszczanie 
tej komunikacji, nie żeby tam zachowywać pewne poszczególne kroki. Na przykład 
słyszę, że jak organizujemy konferencję teraz na Politechnice o Poszukiwaniu 
Wartości, chcemy o tym porozmawiać, to ambicja poszczególnych osób ma 
decydować o tym czy coś będzie czy nie. Jeżeli byśmy nie byli my z biznesu to nie 
doszłoby do konferencji, gdzie trójmiejscy biznesmeni dają pieniądze. Tak, 
rozmawiajmy o wartościach, co jest tą wartością. Gdybyśmy zostawili to uczelni to 
nie byłoby konferencji. I nie jest to zła wola poszczególnych ludzi, tylko uczelnia 
schematycznie działa, konkurencja wewnętrzna jest największym przeciwnikiem. 
My w biznesie już musieliśmy się inaczej nauczyć działać. Musieliśmy nauczyć się 
działać bezpośrednio. I dlatego myślę, żeby miasto też tak podchodziło.      
 

Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Miasto niestety promuje te publiczne uczelnie. Czy musi umarzać publiczne 
pieniądze uczelniom źle zarządzanym, bo to jest publiczne. Nie wiem czy musi.   
 

Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Wydaje mi się, że trzeba te pieniądze wykorzystać.  
 

Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Widzi pan, jeżeli chodzi o te dobre zarządzanie naszymi pieniędzmi, mówi pan o 
Innobaltice. Jeszcze do niedawna Innobaltica zarządzała klastrem Pomerania 
wentylacyjnym. Wyszedł ten klaster. Przestała być Innobaltica administratorem, bo 
nie było żadnego efektu. Członkowie klastra płacili pieniądze za nic i powiedzieli 
dość i wyszli z Innobaltici. Ma pan odpowiedź. Szkoda. Bardzo fajna nazwa, ale to 
co koleżanka powiedziała, brak potencjału osób, które byłyby tymi katalizatorami i 
posiadałyby umiejętności, wiedzę, doświadczenie. Tu są potrzebne osoby 
niesamowicie kreatywne. Proszę sprawdzić co te osoby w życiu osiągnęły? Co one 
zrobiły? Jakie piękne, kapitalne projekty zrealizowały? Nie doszuka się pan tego w 
ich CV.   
 

Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   



 

28 
 

Ja tutaj nie chcę się odnosić do konkretnej firmy. Ja uważam, że jeżeli chodzi o te 
konkretne pieniądze, które są do wzięcia ….  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
To pokazuje po prostu skalę… 
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
Moim zdaniem nie ma pan informacji kto jest w tej chwili w tej spółce. Pan mówi o 
Biobaltice.  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Ja mówię o aktualnym czasie.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
Proszę powiedzieć kto jest prezesem?  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Nie chcę wymieniać imienia pani.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
Prezesem jest pan Jarosław Pawłowski, a wiceprezesem pani Joanna Oberbek.  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Tak, pani Joanna. Ale odpowiedź ma pan, że ten klaster wyszedł z Innobaltici.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
A może on wyszedł z Biobaltici a nie z Innobaltici.  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Nie, z Innobaltici.  
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Uważam, że w Innobaltice, biorąc pod uwagę nowy zarząd, nie chcę się tutaj 
odnosić, myślę, że ona po prostu ma w sobie potencjał w tym do czego jest 
powołana, ale ona nie rozstrzygnie tego na poziomie o czym rozmawiamy, żeby 
uczelnie i pracodawców, którzy mają potencjał, żeby wykorzystać badania uczelni, 
żeby połączyć to, żeby ktoś to skoordynował, bo wielu przedsiębiorców jest takich, 
którzy nie wiedzą, że są tak duże pieniądze, że uczelnia ma taki potencjał i boją 
się tych przydługich procedur. Jeżeli to jest mały biznes, który jest bardzo 
kreatywny to on nie może czekać na takie długie decyzje. On musi mieć jaśniejsze 
reguły i ktoś powinien mu pomagać, wspierać. Na przykład dzisiaj rozmawiałam z 
panią prof. Martyniuk, która powiedziała, że są spore pieniądze dla uczelni, żeby 
one się też przygotowały do tego rynku pracy, ale okazuje się, że na takim etapie 
wstępnym za dużo szczegółów muszą przygotowywać. To też jest strata czasu na 
rzeczy, które dopiero będą i tu chodzi o to, żeby miasto stwarzało warunki, żeby 
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tłumaczyć, że niektóre procedury są niepotrzebne, żeby wykorzystywać 
doświadczenia poprzednich lat i nie robić ciągle takich sztywnych tych procedur 
tylko tam, żeby się ten Inteligentny Rozwój zaczął dziać.    
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
To co pani mówi dotyczy też motywacji, bo Pomorski Trójkąt Wiedzy czy 
Innobaltica, które realizują projekty uczą się z wielkim projektem, a wielki projekt 
jest dla większych firm często, w sensie, że te projekty mają inny potencjał. To co 
się często dzieje, a o czym nie wiemy. Ja mam jakiś znajomych, którzy budują 
firmy, które właśnie komercjalizują wiedzę, ale na tym niższym poziomie. Czyli po 
prostu dzwoni kolega z Politechniki, że jest taki projekt i trzeba go zrealizować i 
szukają zespołu dla realizacji tego projektu i to co pani mówi jest ważne. Po 
pierwsze motywacja, a po drugie sieciowanie informacji na ten temat. 
Rzeczywiście takich projektów czy współpracy szkoły wyższej to jest jeden z 
przykładów.    
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Niech państwo popatrzą, taka organizacja jak ACCA. Przychodzą do Gdańska i z 
jednej strony są zachwyceni Trójmiastem, że tak szybko zostały podjęte działania i 
Wydział Ekonomiczny, który się w tej chwili w taki sposób przygotował, że jego 
absolwenci będą zwalniani z wielu egzaminów, ale okazuje się, że jak się o tym 
dowiedział drugi wydział to nie bardzo chciał z nimi współpracować. Nie wiem 
dlaczego taki kierunek nie powstał pomiędzy wydziałami, tylko jest konkurencją. A 
w sumie potencjał tych dwóch wydziałów dla tego wspólnego zakresu egzaminów 
dałoby większe korzyści. A dzisiaj ACCA największa organizacja szkoląca na świecie 
zamierza podpisać umowy z uczelniami i ludzie przestają już na studiach dziennych 
studiować. Oni zdawali egzaminy ACCA i te egzaminy będą tak ułożone, żeby oni 
pisząc pracę po angielsku dostawali dyplom angielskiej uczelni, a będą mieszkali w 
Polsce i w Polsce będą zdawali egzaminy. Jeżeli my nie będziemy takich informacji 
przynosili polskim uczelniom i pokazywali im tego, to one po prostu prześpią ten 
moment kiedy świat zmieni sposób edukowania. A poza tym jest budżet, w którym 
jest napisane, że to mają być pieniądze na rozwój kwalifikacji dydaktycznych kadry 
uczelni wyższych. Najważniejsze do wykorzystania. To skąd ci ludzie mają się uczyć 
nowych rzeczy?   
 

Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG                  
Moim zdaniem z płatnych staży w firmach. Firmy powinny staże organizować.    
 

Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Tak. I w drugą stronę, bo każdy stoi na swoim. Biznes w jakimś miejscu czeka co 
uczelnia nam przyniesie. Uczelnia czeka aż biznes przyjdzie i powie czego chce.  
 

Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Panie przewodniczący prosiłbym po pierwsze, aby spółka Innobaltica złożyła 
sprawozdanie co przez te ostatnie pół roku zrobili.    
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Jakiś czas temu mieliśmy okazję gościć pana prezesa u nas. Możemy go poprosić o 
informacje. 
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Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Nie. Wystarczy w formie pisemnej niż słownej. To jest po pierwsze, a po drugie to 
jest też ciekawe to co pani powiedziała takie mechaniczne kierowanie na jakieś 
kursy bezrobotnych, którzy są niedoprofilowani do tych kursów. Może warto o tym z 
dyrektorem PUP-u porozmawiać.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Zapewne z dyrektorem Urzędu Pracy już pani rozmawiała na ten temat. 
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Tak, i też pochwalił za inicjatywę. Powiem państwu, że w ogóle coś takiego wyszło, 
że Urząd Pracy jest w stanie się w to włączyć to jest też niesamowite i tym też 
trzeba się chwalić. Żeby włączać też okoliczne Urzędy Pracy, bo właściwie całe 
województwo pomorskie jest dla nas interesujące, a nie tylko Gdańsk.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ale czy dobrze zrozumiałem, że ci pracownicy, którzy stracili tą pracę, z jakimś 
doświadczeniem, nie ma dla nich kursów.   
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
To jest wniosek, że nie wszyscy bezrobotni pasują do tego samego. Żeby nie 
blokować miejsc tym osobom, które by z tego skorzystały, które mogą dostać 
zatrudnienie, bo te osoby, które mają za duże doświadczenie to jednak muszą być 
w inny sposób przygotowane do nowego miejsca pracy. Absolwenci wymagają 
innego motywowania niż ludzie, którzy stracili pracę, szczególnie z takiego … jak 
pokończyli studia jak MBA czy takie inne kursy i byli bardzo odważni w swojej 
firmie i nagle się okazało, że oni idą na kurs, który ma ich przygotowywać do 
najniższej w hierarchii firmy stanowiska, to w życiu się tam nie odnajdą. Idą, bo 
coś chcą robić, ale to nie jest dobry materiał.   
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Na ich kompetencje to nie jest dobry. 
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu   
Za wysokie.  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Odnośnie jeszcze kursów. Ja jako biuro mogę też coś wnieść dla miasta i gotów 
jestem od czasu do czasu zorganizować czy przeprowadzić kurs, nazwijmy go, 
przedsiębiorczości. Dlaczego tak mówię? Mamy ogromne doświadczenie jeżeli 
chodzi o sprawy związane właśnie z inspiracją do szczególnych projektów, do 
projektów naprawczych. Wiele firm uratowaliśmy. Firmy, które były dosłownie na 
skraju bankructwa udało nam się uratować, gdzie już wiele osób zrezygnowało. 
Między innymi ostatnio taką firmą była firma Szkuner, 250 osób, która przez 3 lata 
5 mln straty miała na zysku operacyjnym.  
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Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Kutry własne jeszcze mają czy już nie? 
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
5.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Przynieśli zysk ostatnio? 
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Proszę sobie wyobrazić, że po wdrożeniu naszego programu naprawczego... 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ten program naprawczy trwa chyba już 20 lat.   
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Proszę pana ja mówię o naszym działaniu. Było to wszystko nieefektywne. Nam się 
udało właśnie, bo stosujemy techniki twórczego myślenia. Ja osobiście pomimo 
tego a nie innego wieku w tym roku akademickim rozpocząłem studia doktoranckie 
z zakresu stosowania ... 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Tam były jakieś produkcje, przepraszam? 
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Produkcje przetwórstwo ryb, połów, przemysł stoczniowy. Firma właśnie się 
specjalizuje w technikach twórczego myślenia, w restrukturyzacji firm właśnie, w 
nauce przedsiębiorczości. Udało nam się 30% załogi wciągnąć do współpracy z nami, 
z naszym biurem i tak powstał ten program, który ...  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ile tam jest osób zatrudnionych? 
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
250 osób. Jestem też po prostu free of charge dla miasta zaproponować, że od 
czasu do czasu możemy przeprowadzić takie kursy przedsiębiorczości. Dla kogo 
mogą one być dedykowane? Między innymi jeżeli mamy absolwentów z wyższym 
wykształceniem, którzy nie potrafią sobie znaleźć pracy. Proszę bardzo od czasu do 
czasu dla takich absolwentów taki kurs możemy, jeszcze raz powtarzam, 
przedsiębiorczości. Ja w tej chwili nie chcę tłumaczyć co to znaczy, bo to jest 
kolejny wykład. Jeżeli macie państwo jakieś wątpliwości co do kwalifikacji to chcę 
powiedzieć, że nie tak dawno czołówka kadry PGNiG zwróciła się do mnie, żebym 
przeprowadził dla prezesa, wiceprezesów, dyrektorów, zarządu szkolenie, a 
właściwie 6 godzinne seminarium z zakresu zarządzania projektami.  
 



 

32 
 

Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dla spółki matki?   
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Tak. 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Tam chyba zarząd się zmienił niedawno.  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Dokładnie PGNiG Technology. To jest ta perła w koronie. To jest ta firma, która 
zarabia na wszystkich.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Czy państwo uczestniczycie w przygotowaniach do zamówienia publicznego, SIWZ?  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Oczywiście, że tak.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Czy miasto korzysta z tego w takiej firmie jak pana na etapie przygotowawczym?  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Oczywiście, że tak. Ostatnio takie zamówienie realizowaliśmy dla burmistrza z 
Rudy-Ruciane.  
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Mi chodzi o Gdańsk.  
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
W Gdańsku już dawno niczego nie realizowaliśmy. Jest inna firma z Gdyni 
preferowana, a ja nie lubię się prosić. Konkludując jeżeli sam zarząd, prezesi 
PGNiG proszą, żeby dla nich, tylko dla nich zrobić seminarium także stawiam też 
nasz potencjał do waszej dyspozycji i free od charge możemy zrobić dla 
absolwentów, którzy ukończyli studia i mają problem ze znalezieniem pracy, 
potrafimy nauczyć jej tej przedsiębiorczości. Również możemy takie szkolenie, taki 
kurs powiedzmy dla osób z wyższym wykształceniem, które z różnych względów 
pozostają bez pracy, bo to co koleżanka powiedziała jest ogromny potencjał w 
ludziach tylko trzeba umieć ten potencjał z ludzi wydobyć. Ostatnio też mieliśmy 
poza Gdańskiem takie szkolenie, poproszono nas o poprowadzenie seminarium pt. 
jak być bogatym i prowadziliśmy to dla młodych przedsiębiorców. Bardzo fajnie to 
się przyjęło. Nasz Klub jest do dyspozycji. Wydaje mi się, że wspólnie coś 
sensownego można by było zrobić dla osób, które mają potencjał. Niekoniecznie o 
tym wiedzą, że mają ten potencjał, bo niestety 80% naszego społeczeństwa należy 
do tych chorych na bezradność. 
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Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Patrząc na bezradność zdają sobie sprawę z funkcjonujących mechanizmów w tym 
kraju.   
 
Pan Jan Zacharewicz – Prezes Biura Doradztwa Ekonomicznego i Prawnego  - 
Business Colsuntants Sp. z o.o., przedstawiciel Gdańskiego Klubu Biznesu 
Nieprawda. To jest kwestia podejścia do problemu. My mówimy, że wszystko jest 
możliwe. Taka jest nasza filozofia i takie jest nasze podejście i to co było 
niemożliwe to wielokrotnie udowodniliśmy, że jest możliwe. Taka jest nasza 
filozofia podejścia, że inaczej patrzymy na problemy, bardziej twórczo i też 
mówimy o tym inteligentnym rozwoju. Inteligentny rozwój to czas najwyższy, żeby 
nasz przedsiębiorca swoje know how zaczął sprzedawać, a nie przerzucał setki ton 
blachy, bo nigdy w ten sposób nie osiągniemy dobrobytu.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękuję bardzo. Chciałem jeszcze nawiązać na zakończenie do tego co pani 
powiedziała. Nie dokończyła pani tego wątku. Mówiła pani o swoich znajomych, 
którzy zachwycili się pogodą i powiedzieli, że mogliby się tu przenieść. Pan radny 
zapytał co stoi na przeszkodzie i chyba w trochę innym kontekście zaczęła pani 
odpowiadać. Co stoi na przeszkodzie, żeby oni się przenieśli?    
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu 
Mówili o tym, że dzieci które mają wchodzą w taki wiek, że muszą się uczyć w 
bardziej dobranych szkołach.    
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Nasze uczelnie nie są prestiżowe. 
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu 
Ja kiedyś pracowałam w firmie, która jest jedną z tzw. wielkiej czwórki i robiliśmy 
taki raport o ..... kapitały miast i tym badaniom były poddane wszystkie miasta, w 
których mieliśmy biura plus Katowice, których wtedy nie mieliśmy i były 
porównywane pewne jakości życia. To trudno porównywać jakieś założenia i to co 
wtedy przewidział pan profesor, który był taką twarzą tego raportu, to co 
przebijało przez Trójmiasto to byliśmy bardzo wysoko wśród porównań jeżeli 
chodzi o wykorzystanie środków unijnych na te wszystkie kulturalne projekty, a 
bardzo źle wyglądaliśmy w wykorzystaniu potencjału młodych ludzi, bo mieliśmy 
najmłodsze społeczeństwo na tle innych miast, a najgorzej wyedukowane. I to 
okazało się, że jest często jednym z decydujących.... To jest po prostu tak, że są 
trzy lokalizacje, które są idealne, żeby tam otworzyć swój biznes, a o szczegółach 
decydują ci, którzy mają przyjechać i zarządzać z zagranicy np. tą firmą. Oni 
wtedy patrzą na to jakie są restauracje, patrzą na to jakie są szkoły dla ich dzieci 
w zależności od tego w jakim wieku mają te dzieci i patrzą na kulturę przez duże 
K. Tego w Gdańsku zawsze brakowało szczególnie systemu uczenia. Wydaje mi się, 
że właśnie teraz jest ten czas, żeby to wykorzystać, bo ludzie, którzy tu mieszkają 
są postrzegane bardzo pozytywnie. Wszyscy są bardziej nastawieni na relacje. Nie 
tak jak w Warszawie, gdzie wszyscy biegają, ale jak przyjdzie co do czego, i mówią 
moje dzieci muszą zrezygnować z uczelni jakiejś, czy ze szkoły średniej jakiejś, a 
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tutaj nie ma tego samego poziomu i to najczęściej jest ten element, który 
decyduje, że zachwycają się pogodą, morzem, zachwycają się tym życiem między 
ludźmi, ale brakuje im uczelni. Uczelni i szkół średnich.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Może zostawmy tu wielokropek, bo to jest ciekawy punkt wyjścia do dalszych 
rozważań. Jeśli nie macie więcej pytań to będziemy konkludować to nasze 
spotkanie. Bardzo państwu dziękuję, że we dwoje zechcieliście do nas dołączyć. 
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu 
Jesteśmy pasjonatami.   
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Kto jest rektorem tej uczelni w Sopocie? 
 
Pani Ewa Sowińska – współwłaściciel firmy Eso Audit, przedstawicielka 
Gdańskiego Klubu Biznesu 
Rektorem jest pani prof Matyniuk. Ona była jedną z tych osób, które zakładały tą 
uczelnię. Nie znam szczegółów, ale to jednak pomaga jak powstaje projekt i jest ta 
najwyższa władza to te decyzje zapadają szybko. 
 
Radny Wiesław Kamiński – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dziękuję bardzo.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Bardzo dziękuję.  
 

PUNKT – 12 
 
Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja.  
 

 
W związku z tym, że nie było spraw wniesionych i wolnych wniosków, 
Przewodniczący podziękował wszystkim za przybycie i zaprosił na następne 
posiedzenie Komisji. 
 

Na tym posiedzenie zostało zakończone -  godz.18:05 

 
 

                         Przewodniczący 
                         Komisji Strategii i Budżetu RMG 

 
 
 

                        Maciej Krupa 

 
 
Protokół sporządziła: 
Joanna Świeczkowska 



Podsumowanie 
strategii rozwoju 
rejonu Motławy 

w Gdańsku 17.02.2014 





Zalecenia ogólne 

Podczas programowania inwestycji w rejonie 
Motławy należy wziąć pod uwagę planowanie 
dynamiczne, tj. weryfikować na bieżąco skutki 
wprowadzanych w życie rozwiązań przy celu 
nadrzędnym, jakim jest ożywienie dróg wodnych 
oraz zwiększenie atrakcyjności przyległych 
terenów. Istotne jest promowanie określonych 
funkcji terenów, które mają szansę przyciągnąć 
zainteresowanych użytkowników. 



Zalecenia ogólne (c.d) 

Projektując przedsięwzięcia należy uwzględnić: 
- funkcjonalność akwenu (zarówno wody jak i lądu), 
- estetykę (nawiązanie do Głównego Miasta w 
zakresie oświetlenia, małej architektury itp.) 
 
Miasto powinno wspierać dostęp osiedli do wody 
(waterfront). Niekorzystna jest sytuacja, w której 
developerzy odwracają i odgradzają budynki od 
nabrzeży. 



Zalecenia nawigacyjne 
Proponuje się skupienie uwagi w najbliższym czasie na 
wspieraniu ożywienia ruchu małych jednostek 
pływających. Do tego celu posłużyć może rejon Opływu 
Motławy. Sugeruje się wprowadzenie następującego 
podziału: 
 zatrzymanie największych jednostek pływających zaraz za 
Polskim Hakiem i cumowanie ich przy nabrzeżu XVIII 
Sienna Grobla, 
 zatrzymanie średnich jednostek (jachtów) w strefie do 
mariny Szafarnia i Zielonego Mostu, 
 promowanie żeglugi jednostek małych na południe od 
linii Most Zielony-Most Stągiewny. 



Zalecenia nawigacyjne (c.d) 
Uzasadnieniem takiego podziału jest fakt, że akwen na 
północ od Mostu Zielonego stanowi wody portu 
morskiego, po którym poruszają się jednostki większe oraz 
na którym występuje silny prąd / falowania mogące być 
przeszkodą dla mniej doświadczonych osób, zwłaszcza na 
rowerach wodnych. 
 
Podsumowując: nie należy ograniczać ruchu większych 
jednostek na Starej Motławie z uwagi na portowy 
charakter Gdańska. Kluczową sprawą jest sprawne 
zarządzanie ruchem, np. w przypadku regat czy innych 
imprez. 



Opływ Motławy 

W pierwszej kolejności zaleca się oczyszczenie akwenu, montaż 
lekkich pomostów pływających do cumowania małych 
jednostek pływających, wytyczenie tras wodnych, 
uporządkowanie terenu, wyznaczenie ścieżek spacerowych i 
zintegrowanie ich z obecnie istniejącymi, prowadzącymi z 
Głównego Miasta. Sugeruje się odłożenie na późniejszy czas 
budowy nowych, kosztownych i problematycznych pod kątem 
konserwatorskim obiektów kubaturowych. Zamiast tego 
można wykorzystać istniejące obiekty zabytkowe i dodać im 
funkcje, np. podziemia Bastionu Św. Gertrudy, Młyn przy 
Kamiennej Śluzie, Cztery Dziewice. 



Opływ Motławy (c.d) 

Ze względu na głębokość akwenu oraz kładki łączące Olszynkę z 
Dolnym Miastem ewentualne pomosty cumownicze dostępne 
będą jedynie dla małych jednostek pływających takich jak 
kajaki, łodzie wiosłowe, rowery wodne, pontony. 
Korzystne będzie skoordynowane powyższych działań z 
rewitalizacją Dolnego Miasta i Bastionów. Dodatkowym 
argumentem dla skoncentrowania się na tym rejonie jest 
pojawianie się w ostatnim czasie inwestorów prywatnych. 
Istnieje także potrzeba inwentaryzacji obecnego stanu 
formalno-prawnego Opływu Motławy. 



Opływ Motławy 

Lokalizacje przystani: 

 

1. Mostek 
2. Elbląska 
3. Wąskotorowa 
4. Na Szańcach 

(SP nr 59) 
5. Reduta Wyskok 
6. Mostowa 



Połączenie Starej i Nowej 
Motławy 

Z uwagi na znaczne koszty wykonania przekopu 
Motławy oraz na fakt, że mosty na Starej Motławie 
uniemożliwiają przepłynięcie wyższym jednostkom  
proponuje się w pierwszej kolejności udrożnienie 
kanału wzdłuż ul. Toruńskiej, przebiegającego pod 
ul. Chmielną i Grodzą Kamienną. 
Tak usprawnionym połączeniem mogłyby się 
bezpiecznie poruszać niewielkie jednostki: kajaki, 
małe łodzie, rowery wodne. 



Udrożnienie Nowej Motławy 
W I kwartale 2014 uruchomione zostanie 
postępowanie na wybór inwestora w celu 
zagospodarowania północnego cypla Wyspy 
Spichrzów. W związku z tym w ramach realizacji celu 
publicznego towarzyszącego prywatnej inwestycji 
bierze się pod uwagę m.in. zwodzenie Mostu 
Stągiewnego. 
Przebudowa Mostu Stągiewnego w połączeniu 
z planowanym obrotowym mostem Szopy utworzy 
możliwość wprowadzenia dalej na południe akwenu 
m.in. hoteli pływających. 



Kanał na Stępce 
Obecnie istniejąca marina przy ul. Szafarnia posiada zbyt 
mało miejsc postojowych (80), by zaspokoić popyt 
zwłaszcza podczas cyklicznych imprez jachtowych. Z uwagi 
na duży koszt kompleksowej przebudowy Kanału na 
Stępce (ponad 100 mln zł) proponuje się w pierwszej 
kolejności rozszerzenie mariny poprzez wykonanie lekkich 
pomostów do cumowania małych jednostek pływających, 
które będą w stanie przepłynąć pod stałymi mostami. 
Istnieje także pomysł rozbudowy mariny z przebudową 
Mostu Kamieniarskiego na zwodzony w ramach celu 
publicznego „Zagospodarowania północnego cypla Wyspy 
Spichrzów”. 



Podsumowanie priorytetów 
do roku 2030 

1. Ożywienie rejonu Opływu Motławy: szlaki 
wodne dla małych jednostek pływających wraz 
z zagospodarowaniem przyległych terenów 
i obiektów zabytkowych oraz połączeniem 
z istniejącymi szlakami pieszymi. 

2. Sprawdzenie i udrożnienie kanału pomiędzy 
Starą i Nową Motławą wzdłuż ul. Toruńskiej. 

3. Rozszerzenie mariny Szafarnia o pomosty 
cumownicze na Kanale na Stępce lub na 
południe od Mostu Stągiewnego. 



Podsumowanie priorytetów 
do roku 2030 (c.d) 

4. Przebudowa Mostu Stągiewnego w ramach celu 
publicznego zadania: „Zagospodarowanie 
północnego cypla Wyspy Spichrzów”. 

5. Utworzenie nowych, małych miejsc 
cumowniczych w pobliżu hoteli oraz instytucji 
kultury, skomunikowanych także od strony lądu. 

6. Wyznaczenie miejsca na stałą stację paliw dla 
jachtów motorowych oraz dodatkowych slipów 
z parkingami. 





Zintegrowane Inwestycje Zintegrowane Inwestycje 
Terytorialne

- POROZUMIENIE

Gdańsk, 17 lutego 2014



Zintegrowane Inwestycje Terytorialne (ZIT)

POROZUMIENIE
w sprawie realizacji Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych

zawarto 14 lutego 2014 r . w Gdańsku

Porozumienie zawarte jest do dnia 31.12.2025 r. z moŜliwością przedłuŜenia.



Zintegrowane Inwestycje Terytorialne (ZIT)

STRONY POROZUMIENIA:

• Gminy i powiaty (w skład których wchodzą te gminy), zlokalizowane na 
Obszarze Metropolitalnym Trójmiasta  - łącznie 36

• Sygnatariusze o statusie obserwatora – Stowarzyszenie „Gdański 
Obszar Metropolitalny” oraz samorządy zlokalizowane poza Obszarem 
Metropolitalnym (26 jst) Metropolitalnym (26 jst) 



Obszar Metropolitalny Trójmiasta – terytorium obejmuj ące gminy wskazane w Planie 
Zagospodarowania Przestrzennego Województwa Pomorskieg o



Zintegrowane Inwestycje Terytorialne (ZIT)

CELE POROZUMIENIA:

• zapewnienie zgodnej współpracy pomiędzy jst Obszaru Metropolitarnego 
oraz partnerami z sektorów: nauki, gospodarczego i pozarządowego

• promowanie partnerskiego modelu współpracy między nimi,
• diagnozowanie problemów i barier dla Obszaru Metropolitalnego 

i wypracowywanie wspólnych rozwi ązań problemów ,
• udział wszystkich członków porozumienia w  podejmowaniu kluczowych • udział wszystkich członków porozumienia w  podejmowaniu kluczowych 

decyzji dla Obszaru Metropolitalnego przy udziale partnerów społecznych 
i gospodarczych,

• aktywne działanie na rzecz pozyskania środków zewn ętrznych na 
potrzeby Obszaru Metropolitalnego.



Zintegrowane Inwestycje Terytorialne (ZIT)

ZWIĄZEK ZIT - związek Stron Porozumienia

ZADANIA:

• pełnienie funkcji tzw. Reprezentacji na potrzeby negocjacji i zawarcia ZPT 
z Samorządem Województwa,

• przygotowanie i przyjęcie Strategii ZIT ,
• wyłonienie propozycji projektów wraz z opracowaniem listy rankingowej ,• wyłonienie propozycji projektów wraz z opracowaniem listy rankingowej ,
• uzgodnienie Strategii ZIT, w tym zasad i kryteriów wyboru projektów , zasad 

wdra Ŝania ZIT poprzez zawarcie ZPT ,
• współpraca  z Samorz ądem Województwa Pomorskiego w związku 

z programowaniem RPO WP 2014-2020 w zakresie ZIT,
• przygotowywanie raportów na temat wdraŜania Strategii ZIT,
• inne zadania ustalone przez Radę Związku ZIT.



Zintegrowane Inwestycje Terytorialne (ZIT)

PARTNERZY ZWIĄZKU ZIT:

• sektor nauki (Rada Rektorów Województwa Pomorskiego), 
• sektor pozarz ądowy (Trójmiejska Federacja Organizacji Pozarządowych),
• sektor gospodarczy (Pracodawcy Pomorza).

W skład Rady Zwi ązku ZIT wchodzi, obok 36 reprezentantów gmin i 
powiatów GOM, po 1 przedstawicielu Partnerów.



Zintegrowane Inwestycje Terytorialne (ZIT)

RADA ZWIĄZKU ZIT – wspólna reprezentacja samorządów Obszaru 
Metropolitalnego

• skład: Prezydenci, burmistrzowie, wójtowie oraz starostowie jst 
wchodzących w skład Związku ZIT (36) oraz po 1 przedstawicielu Partnerów 
z sektora (3),
współprzewodnicz ący• współprzewodnicz ący Rady Związku ZIT: Prezydent Miasta Gdańska 
i Prezydent Miasta Gdyni,

• prowadzenie obrad Rady : naprzemiennie jeden ze Współprzewodniczących 
(pierwszemu posiedzeniu przewodniczy Prezydent Miasta Gdańska).



Zintegrowane Inwestycje Terytorialne (ZIT)

ZARZĄD ZWIĄZKU ZIT

SKŁAD:
• Prezydent Miasta Gda ńska,
• Prezydent Miasta Gdyni,
• Prezydent Miasta Sopotu

oraz:
• przedstawiciel jst z obszaru powiatu wejherowskiego i puckiego,
• przedstawiciel jst z obszaru powiatu kartuskiego,
• przedstawiciel jst z obszaru powiatu gda ńskiego, nowodworskiego 

i tczewskiego
- łącznie 6 osób



Zintegrowane Inwestycje Terytorialne (ZIT)

PODEJMOWANIE DECYZJI

ZARZĄD ZWIĄZKU podejmuje decyzje na zasadzie konsensusu

RADA ZWIĄZKU:
• decyzje dot. przyjęcia Strategii i zasad wyboru projektów podejmuje na 

zasadzie konsensusu,
• decyzje  związane z wyłonieniem propozycji projektów, listy rankingowej 

podejmuje na zasadzie konsensusu, a w przypadku braku jej osiągnięcia –podejmuje na zasadzie konsensusu, a w przypadku braku jej osiągnięcia –
kwalifikowalną większo ścią 3/4głosów,

• pozostałe decyzje – zwykłą większo ścią głosów.

KaŜdemu  z członków ZIT (36) i kaŜdemu przedstawicielowi Partnera  (3) 
przysługuje jeden głos w głosowniach w Radzie.

Dopuszcza się moŜliwo ść proponowania projektów wykraczaj ących 
terytorialnie poza OMT , o ile jest to funkcjonalnie uzasadnione.



Zintegrowane Inwestycje Terytorialne (ZIT)

SEKRETARIAT  ZWIĄZKU ZIT
- zapewnia obsługę Zarządu i Rady Związku ZIT

ZADANIA:
• organizacja i koordynacja prac związanych z przygotowaniem projektu 

Strategii ZIT,
• przygotowanie projektów raportów na temat wdraŜania Strategii ZIT,
• organizowanie spraw proceduralnych, przepływu informacji w Związku,
• sporz ądzanie projektów protokołów, komunikatów ,
• przedstawianie propozycji  ustale ń w sprawach organizacyjnych,
• inne  zadania.

Funkcjonowanie Sekretariatu zapewnia  Prezydent Miasta Gdańska.
Koszty funkcjonowania Związku ZIT  pokrywane są ze środków Programu 

Operacyjnego Pomoc Techniczna na lata 2014-2020.



Zintegrowane Inwestycje Terytorialne (ZIT)

INFORMACJE DODATKOWE :

• Związek ZIT będzie miał w latach 2014-2020 do dyspozycji ok. 1,06 mld zł 
na dodatkowe inwestycje.

• Trwają prace nad Strategią ZIT. Na zlecenie Stowarzyszenia GOM 
dokument sporządza konsorcjum firm DS. Consulting i InvestGDA.dokument sporządza konsorcjum firm DS. Consulting i InvestGDA.

• Strategia ZIT powinna zostać przygotowana do końca czerwca 2014 r.



Źródła informacji:

• Porozumienie w sprawie realizacji Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w Obszarze 
Metropolitalnym z dnia 14 lutego 2014 r.,

• http://www.gdansk.pl/start_nowy,512,29063.html





GDAŃSK 2030 PLUSGDAŃSK 2030 PLUS
STRATEGIA ROZWOJU MIASTA

Informacja o stanie prac nad budową dokumentu

GDAŃSK, 24 LUTEGO 2014



HARMONOGRAM PRAC NAD SRG 2030 PLUS
Lp. Termin Godzina Miejsce Spotkanie / działanie

1. 04.02.2014 11:00-12:00 304 Briefing prasowy odnośnie działań dot. SRG 2030 Plus na rok 2014

2. 04.02.2014 14:00-16:00
GPN-T, budynek B, sala 

002
Warsztaty  biznes only (w tym MŚP, Pracodawcy Pomorza, Izba Rzemieślnicza)

3. 04.02.2014 16:00-18:00 siedziba RMG, sala 003
Otwarte posiedzenie Komisji Budżetu i Strategii RMG (warsztaty dla wszystkich 
Radnych z udziałem studentów)

4. 06.02.2014 17:00-19:00 UMG, sala 107 Warsztaty dla mieszkańców i Radnych Dzielnic  

5. 10.02.2014 17:00-19:00 Centrum Hewelianum Aktywna Debata "Wizja Gdańska w 2030 roku"

6. 20.02.2014 14:00-16:00 UMG, sala 107 Warsztaty dla Dyrektorów UMG i Dyrektorów Jednostek Organizacyjnych Miasta

7. 24.02.2014 15:45 RMG, sala 003 Posiedzenie Komisji Strategii i Budżetu RMG

8. 03.03.2014 13:00-15:00 sala 209, Długi Targ 3. Posiedzenie Rady Programowej SRG 2030 Plus

9. 03.03.2014 Ogłoszenie konkursu MÓJ GDAŃSK 2030

10.
początek marca 

2014
17:00-19:00

Oliva Business Centre          
(do potwierdzenia)

Spotkanie z redaktorami mediów lokalnych nt. SRG 2030 Plus 

11. ok. 06.03.2014 Wniesienie projektu uchwały dot. konsultacji dokumentu SRG 2030 Plus 

12. 24.03.2014 15:45 RMG, sala 003 Posiedzenie Komisji Strategii i Budżetu RMG

13. 27.03.2014
Uchwała RMG o przeprowadzeniu konsultacji SRG 2030 Plus z mieszkańcami miasta 
Gdańska

15.
2 tyg. po podjęciu 

uchwały

Publikacja uchwały w Urzędowym Dzienniku Ustaw Województwa Pomorskiego 
oraz w prasie lokalnej i uprawomocnienie się uchwały



HARMONOGRAM PRAC NAD SRG 2030 PLUS
Lp. Termin Godzina Miejsce Spotkanie / działanie

16. 14.04.2014 Termin składania prac w konkursie MÓJ GDAŃSK 2030

17. 22.04.2014 15:45 RMG, sala 003 Posiedzenie Komisji Strategii i Budżetu RMG

18.
28.04-

11.05.2014

Głosowanie internetowe celem wyłonienia Nagród Publiczności w konkursie 
MÓJ GDAŃSK 2030

19. ok. 25.04.2014 Rozpoczęcie konsultacji dokumentu SRG 2030 Plus z mieszkańcami Gdańska

20. 14.05.2014 Ogłoszenie wyników konkursu MÓJ GDAŃSK 2030

21. 26.05.2014 15:45 RMG, sala 003 Posiedzenie Komisji Strategii i Budżetu RMG21. 26.05.2014 15:45 RMG, sala 003 Posiedzenie Komisji Strategii i Budżetu RMG

22. maj miejsce do ustalenia 
Otwarte spotkanie konsultacyjne roboczej wersji dokumentu strategii dla 
różnych środowisk społecznych

23. ok. 25.05.2014 Zakończenie konsultacji dokumentu SRG 2030 Plus z mieszkańcami Gdańska

24. do 03.06.2014 Analiza zgłoszonych uwag i aktualizacja dokumentu SRG 2030 Plus 

25. 05.06.2014 Złożenie projektu uchwały do RMG dot. SRG 2030 Plus

26. 23.06.2014 15:45 RMG, sala 003 Posiedzenie Komisji Strategii i Budżetu RMG

27. czerwiec 2014 Sesja RMG - uchwalenie SRG 2030 Plus

28. 27.06.2014 Briefing prasowy - podsumowanie działań dot. SRG 2030 Plus 

29.
koniec 

czerwca/lipiec
miejsce do ustalenia Piknik dla mieszkańców plus gala rozstrzygająca konkurs MÓJ GDAŃSK 2030



PROCES BUDUJĄCY STRATEGIĘ I



PROCES BUDUJĄCY STRATEGIĘ II



PROCES BUDUJĄCY STRATEGIĘ III



CELE STRATEGICZNE ROZWOJU 
GDAŃSKA DO ROKU 2030

Edukacja i aktywność obywatelska wydają się być podstawą kształtowania

dalszego rozwoju Gdańska

� Tworzenie efektywnego systemu wielostopniowej edukacji, bazującego 

na współpracy róŜnych środowisk: nauczycieli, rodziców, 

pracodawców, 

uczelni i instytucji;

� Kształtowanie mobilności społecznej i zawodowej poprzez innowacyjne � Kształtowanie mobilności społecznej i zawodowej poprzez innowacyjne 

systemy kształcenia na róŜnych etapach Ŝycia; 

� Otwartość instytucji edukacyjnych na inicjatywy rodziców, uczniów, 

pracodawców oraz kształcenie; 

� Kształcenie umiejętności i zagwarantowanie dla wszystkich równych 

szans 

rozwoju, stwarzanie dobrych warunków Ŝycia dla wszystkich 

Gdańszczan; 

� Umacnianie aktywności obywatelskiej, współodpowiedzialności, 

samoorganizacji oraz solidarności społecznej.



CELE STRATEGICZNE ROZWOJU 
GDAŃSKA DO ROKU 2030

Innowacyjna gospodarka i transport

� Kreowanie otwartych i elastycznych rozwiązań biznesowych, 

bazujących na morskim i intelektualnym potencjale miasta; 

� Wzmacnianie przepływu towarów, usług i wiedzy przechodzących 

przez Gdańsk; 

� Kształtowanie postaw i kompetencji słuŜących rozwojowi kreatywnej 

i innowacyjnej gospodarki;

� Współpraca podmiotów gospodarczych, uczelni i instytucji, zwłaszcza 

wokół gospodarki morskiej, energetyki, IT, owocująca 

komercjalizacją wiedzy;  

� Rozwój nowoczesnych, zrównowaŜonych systemów komunikacji, w 

tym publicznej i rowerowej, budowę i modernizację dróg oraz 

zwiększanie dostępności do Gdańska.



CELE STRATEGICZNE ROZWOJU 
GDAŃSKA DO ROKU 2030

Przyjazna przestrzeń

� Elastyczne, optymalne i otwarte zarządzanie przestrzenią i terenami 

inwestycyjnymi, uwzględniające przyszłe opcje rozwojowe i przy 

zachowaniu rezerw przestrzennych dla przyszłego rozwoju;

� Podnoszenie jakości funkcjonalnych, estetycznych i przyrodniczych 

przestrzeni Ŝycia mieszkańców Gdańska;

� Współpraca w tworzeniu bezpiecznych i zintegrowanych przestrzeni � Współpraca w tworzeniu bezpiecznych i zintegrowanych przestrzeni 

miejskich, umoŜliwiających róŜnorodne formy jej wykorzystania; 

� Zapewnienie bezpieczeństwa energetycznego, serwerowe, łącz 

internetowych, oraz zaopatrzenia w ciepło  

� Tworzenie optymalnych warunków dla rozwoju rodzin, wzrostu liczby 

dzieci i form wspierania rodziny 

� Kreowanie otwartych, bezpiecznych i ułatwiających mobilność 

przestrzeni dla osób starszych



CELE STRATEGICZNE ROZWOJU 
GDAŃSKA DO ROKU 2030

Kultura i toŜsamość

� Ochrona i umacnianie materialnego i duchowego dziedzictwa Gdańska;

� Umacnianie jedności i toŜsamości kulturowej Gdańszczan;

� Kształcenie postaw i zachowań pozwalających mieszkańcom lepiej 

wykorzystywać moŜliwości i potencjał współczesnej kultury;wykorzystywać moŜliwości i potencjał współczesnej kultury;

� Innowacyjność, współpraca i otwartość w kreowaniu produktów 

kulturowych.

� Pobudzanie pasji i zainteresowań, chęci rozwoju osobistego.



CELE STRATEGICZNE ROZWOJU 
GDAŃSKA DO ROKU 2030

Zdrowie i sport 

� Kształtowanie prozdrowotnych nawyków i postaw mieszkańców,

propagowanie profilaktyki i zdrowego stylu Ŝycia;

� Otwartość przestrzeni i instytucji dla aktywności sportowych i

rekreacyjnych;rekreacyjnych;

� Współpraca sportu zawodowego i powszechnego, mieszkańców,

animatorów kultury fizycznej;

� Zwiększenie aktywności i mobilności fizycznej mieszkańców.



SYSTEM WDRAśANIA STRATEGII





PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

PLAN  
ZRÓWNOWAŻONEGO  
ROZWOJU PUBLICZNEGO 
TRANSPORTU  
ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA  
NA LATA 2014-2030 
 
wybrane zagadnienia 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Plan transportowy jako akt prawa miejscowego 
 
• wynika z zapisów Ustawy o publicznym transporcie 

zbiorowym z dnia 16.12.2010 r.;  
 

• jest obligatoryjny dla każdej gminy liczącej co 
najmniej 50 000 mieszkańców; 
 

• jest zgodny z art. 12 powyższej Ustawy oraz 
Rozporządzeniem Ministra Infrastruktury z dnia 
25.05.2011 r. w sprawie szczegółowego zakresu 
planu. 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Brak planu transportowego skutkuje:  
 
• brakiem prawnej możliwości zakontraktowania 

nowych umów przewozowych po 01.03.2014 r.; 
 

• brakiem możliwości powierzenia wykonania usług 
przewozowych operatorowi komunalnemu (ZKM 
Gdańsk). 
 
 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Horyzont czasowy planu transportowego  
 
Jako horyzont czasowy planu został przyjęty 2030 r. z 
powodów: 
 
• obowiązywania do 2030 r. umowy wieloletniej z 

operatorem komunalnym w zakresie świadczenia 
usług w trakcji tramwajowej; 
 

• zgodności perspektywy czasowej z opracowywanym 
dokumentem strategicznym dla miasta Gdańska pt. 
„Strategia Rozwoju Gdańska 2030”.   



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Plan transportowy nie jest planem mobilności 
 
Plan transportowy dotyka jedynie obszar transportu 
zbiorowego i nie obejmuje szerszych zgadnień 
mobilności, takich jak: 
• transport rowerowy,  
• komunikacja piesza, 
• polityka mobilności (np. restrykcje w stosunku do 

transportu samochodowego, polityka parkingowa, 
zagospodarowanie przestrzenne – „miasto zwarte”). 

 
Plan transportowy może ewoluować do planu 
mobilności.  



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Plan transportowy a przestrzeń miejska 
 
Plan transportowy nie obejmuje zagadnień 
dotyczących standardów kształtowania przestrzeni 
miejskiej z uwzględnieniem potrzeb osób 
niepełnosprawnych i starszych. 
 
Po ustaleniu tych standardów istnieje możliwość 
rozwinięcia planu w tym zakresie. 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Cel planu transportowego  
 
Określenie głównych kierunków rozwoju publicznego 
transportu zbiorowego na obszarze miasta Gdańska 
zgodnie z określonymi przez Wspólnotę Europejską 
zasadami zrównoważonego rozwoju: 
 
• minimalizacja energochłonności transportu 
• poprawa efektywności ekonomicznej transportu 
• społeczna sprawiedliwość dostępności transportu 

(wyrównanie szans dla wszystkich grup 
społecznych)  
 
 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Cel planu transportowego 
 
1. Diagnoza systemu 
 

• inwentaryzacja zasobów transportu publ. (sieć, 
tabor, infrastruktura, zasady organizacji rynku);  

• dotychczasowe inwestycje (np. GPKM); 
• źródła ruchu (lokalizacja obiektów użyteczności 

publicznej - rozp. ministr.), gęstość zaludnienia i 
kierunki rozwoju przestrzennego; 

• energochłonność środków przewozowych (duża 
efektywność energetyczna tramwajów, mała 
autobusów); 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Cel planu transportowego 
 
2. Planowany rozwój transportu publicznego  
 

• określenie przyszłych zasad funkcjonowania 
rynku transportu publicznego (kontynuacja 
zasady instytucjonalnego podziału funkcji 
organizatora i wykonawcy; 100% pracy 
przewozowej tramwajów i 85,5% autobusów dla 
operatora komunalnego na podstawie rozp. WE 
1370/2007 i ustawy PTZ); 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Cel planu transportowego 
 
2. Planowany rozwój transportu publicznego  
 

• finansowanie transportu zbiorowego wpływami 
ze sprzedaży biletów i dopłatami z budżetów 
gminnych (wskaźnik odpłatności 46-50% tzw. 
„umowa społeczna”); 

• definicja narzędzi monitorowania realizacji 
założeń planu (wskaźniki); 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Cel planu transportowego 
 
2. Planowany rozwój transportu publicznego  
 

• realizacja idei multimodalności transportu; 
• komunikacja szynowa jako kręgosłup sieci 

(efektywność ekonomiczna i energetyczna, 
wydzielone torowiska); 

• wspieranie zasady integracji taryfy i usług w 
skali miasta i metropolii (pożądany wysoki 
poziom konkurencyjności transportu 
publicznego w stosunku do motoryzacji 
indywidualnej);  



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Rozwój komunikacji szynowej 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Cel planu transportowego 
 
2. Planowany rozwój transportu publicznego  
 

• koordynacja miejskiego planu z planami 
wyższego rzędu (plan krajowy, wojewódzki); 

• określenie standardów jakościowych usług 
(parametry taboru); 

• uwzględnienie potrzeb osób niepełnosprawnych 
(tabor niskopodłogowy, prezentacja informacji, 
zapowiedzi głosowe) 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

Plan transportowy 
 
• został wyłożony do publicznego wglądu (możliwość 

zaopiniowania; część uzasadnionych uwag 
uwzględniono); 

• został uzgodniony z gminami ościennymi i 
jednostkami miejskimi (uzasadanione uwagi 
uwzględniono); 

• będzie aktualizowany wg potrzeb. 
 



PLAN ZRÓWNOWAŻONEGO ROZWOJU  
PUBLICZNEGO TRANSPORTU ZBIOROWEGO 
DLA MIASTA GDAŃSKA NA LATA 2014-2030 

 
 
 
 
 
 

Dziękuję za uwagę. 
 
 


